
izhaja l>od twn imenom 
od 24. novembra 1961 dalje po 
Jiiciepu občmslcih odborov SZI>!-
Ptuj JJ Onnož. — izida li asa/<>d 
•Ptujskj tednik« Ptuj. Odgovor-
ni urednik: Anton Baunian. — 
Uredništvo m uprava: Ptuj. He-
roja l.^cka 2. — Tel. 156 Številka 
tekočega računa: NB 524-3-72. — 
Tiska Časopisno podjetje Maribor-
ski tisk Maribor — Rokopisov ne 
vra<Jamo. — Celoletna naročnina 
20 N D, zs inozemstvo 40 ND; 
v prodaji izvod 0.50 ND (50 S D). 
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OBČINSKA KONFERENCA ZKS PTUJ BO V PONE-
D:LJEK, 6. MARCA 1967 

V ponedeljek, 6. marca letos, bo v Narodnem 
domu v Ptuju z začetkom ob 8.30, sedma redna 
občinska konferenca ZKS Ptuj. 

Na dnevnem redu {e izvolitev konferenčnih 
organov, sprejem poslovnika konference, referat 
o nalogah ZK, poročilo verifikacijske komisije, 
razprava o referatu in poročilih, razrešnica dose-
danjega komiteja, poročilo kandidacijske komisi-
je in volitve novega komiteja. 

Gradivo za konferenco je bilo vabljenim že 
poslano. 

Po jainuairskem aitentatu na j(U go»loivanisika predis^tavništva v 
ZDA i'n Kanadi 

Zločinske niti v Torontu 
Jugoslovanska javnost je svoj 

čas z ogorčenjem sprejela vest, 
da so emigrantski zlikovci pod-
taknili dinamit v jugoslovanska 
konzularna in diplomatska pred-
stavništva v ZDA in Kanadi. 
Ameriške oblasti so tedaj oblju-
bile, da bodo zločince prijele in 
kaznovale. Slišati je bilo tudi 
precej tolažilnih izjav in opravi-
čil, mnogi ugledni Američani pa 
so to dejanje javno obsodili. 

Ni saimo naiključje, da so dobri 
ZDA) itzjavili^ da S'0 oblas tem 
pravzaiprav že znani a ten ta to r j i . 
V mislih so imeli seveda števil-
ne us taške vn četmišike orgamiza-
cije, ki nemoteno d e l u j e j o in 
r azv i j a jo svojo proti jugos.lovan-
»ko de javnos t . Policiji potemta-
kem nd biilo t reba iskati s tori lcev 
ziiTiajj tega več ali mamj sk len je -
nega kroga. 

Toda dolgo se ni nič zgodilo. 
V ameriškem tisku smo names to 
tega zasledili člain,'ke, v kaiterih 
so skušali celotno d e j a n j e neka-
ko spraviti na tir »medsebojnih 
obračunavanj« , kot da bi diplo-
matska iffi konzularna preds tav-
ništva ne uživala po določbah 
medinarodnega prava posebne za-
ščite dežele, v kateri de lu je jo . 
Oči tno je, da je dcločenim kro-
gom všeč taiko ravnainje emi-
grantov. , 

Vendair se je po loža j v zad-
njih dneh nekoli^ko spremeni l . 
Po vesteh iz kanadskega glavne-

ga meista Torointa j e t a m k a j š n j a 
polici ja idenitificirala s k r a j n o 
čefcniško organiizaoifjo, ki je bila 
povezana z napadi na veleposla-
ništvo v Ot tawi in na konzuld'! v 
Torontu. Ta sdcupina je namreč 
decembra ukradla dva zaboja di-
namita iz t rgovine v sosednjenu 
Hamil tonu. Iz dinamiita je nare-
dila bombe, ki so jih pozne je 
podtakni l i v Ot tawi in Toron-tn. 

Seda j uprav ičeno p r ičaku jemo, 
da bo tudi ameriški FBI lažj«^ 
naj t i p rave krivce. Pri tem naij 
omeniimo, da lahko amer iško-ka-
nadsko mejo pres top i jo bre7, 
vsakršnih formalnost i , zaio s<-) 
lahko tudi isti zlikovci prepel ja l i 
Hombe v ZDA in jih podttaknili v 
jugoslovansikih diplomatskih in 
konz u l ar n ih predst a vni š tv i h. 

Omenimo naj , da p iše jo čet-
nifc'i v svo j ih glasilih odkri to o 
napadih in o m e n j a j o celo Duša-
na in Miloša Lajzareviča koit 
vodj i te skupine . 

Ameriška FBI je tudi pojasniiia 
svoj molk. Pravi namreč, da n^! 
sme po svoj ih uveljarvljenah 
pravil ih da j a t i nobene vesti vse 
t ja do konca p re i skave in areta-
c i je kr ivcev. 

To po jasn i lo smemo vzeti kot 
namig, da je p re i skava že segla 
p rece j daleč. Drugo v p r a š a n j e 
pa je, kako bodo kanadske m 
ameriške oMasti pozneje, ko bo-
do postavi le zlilkovce na zaitož-
no kloip, z nj imi ravnale . 

Zbora občinske skupščine Ptuj sprejela več odlakov in sklepov 

Zanimiva mnenja 
občinskih odbornikov 

Potreben skupen nastop predstavnikov občin z območja bivšega akraja Marit»or 

Zasedanje obeh zborov občinske skupščine Ptuj, 28. februarja 1967, je dalo skupščinski upravi, 
gospodarskim organizacijam, zavodom in ustanovam ter občanom več novih potrjenih odlokov in 
sklepov, ki predstavljajo rešitev več politlčno-upr avnih, upravnopravnih in imovinskopravnih vpra-
šanj. 

Mnenja , ki so jih povedal i tudi 
ob tej priložnosti odborniki iz 
ra^zličnih predelov občine, po t r ju -
jejo, da d a j e j o občani vs^k lo-
kalni, pa tudi občinski, celo re-
publiški in zvezni proiblem - po-
jav, težave in nepravi lnost i na 
znanje svojim odbornikom. Skup-
ščina je tdko seznan jena z vsemi 
problemi na svo jem območju, tu-
di s tistimi, ki p r e sega jo n j ene 
ons to jnos t i in možnosti . Z njimi 
so se-zn-anjeni tudi republiški po-
slanci, ki jih lahlko p r e n a š a j o še 
na republ iško skupščiino. Ta mo-
ra biti se/ .nanjena s posebno^sinii 
v.seh predelov SRS in tudi p tu j -
ske občine kot pomembnega de-
la območja bivšega mariborske-
ga okra ja . 1'redstavniki občin 
s lovenske Š ta j e r ske bi morali 
poznati in razumeti celotno ob-
močje in bi ga tudi morali pra-
vi lno zagovar ja t i pred s lovensko 
K-kupščino v perečih problemih, 
ko si posamezne občine same ne 
more jo pomagat i . 

Osnutek oziroma predlog odlo-
ka o spremembah in dopoln i tvah 
(xiloka o pr i spevkih in davk ih 
ol>čanov v občini P tu j v s e b u j e 
več določil, ki so sprožili vrs to 
mnen j odbornikov s podežel ja . 
Ti smatra jo , da smo z davčnimi 
obveznostmi kmetova lcev vedno 
lx>lj reševali druga področ ja de-
jdvnotsti v občini, nismo p a z nj i-
mi spodbujal i kmetova lcev k 
večji pro izvodnj i ob večj i me-
hanizacij i kmet i j s tva , niti nismo 
z nj imi pomagal i v pr ičakovani 
meri izbol jševat i komunaln ih 
razmer na podežel ju , k j e r je še 
vedno odprto v p r a š a n j e uredi tve j 
cest, mostov, j a rkov , ra^svet l ja- ' 
ve, adap t i ran ja stamovainj in go- , 
spodarskih poslopi j itd. Vsaka 
razprava o davčni politiki v ob-
čini močno razgiba vse odbornike 
s podežel ja , ki meni jo , da skup-
ščina premalo upoš teva n j i hove 
pripombe in predloge in da se 
k l jub nj ihovi akt ivnost i v skup-
ščini na n j ihovem območju pre-
malo spremeni . 

Rdzvesel j ivo je, da je imela 
skupščina za to se jo več pisme-
nih pripomb odborn ikov k ma-
terialu za dnevni red in teh bo 
v bodoče še več, ker že zahte-
va jo občani na zborih od odbor-
nikov ipn sve tov k r a j evn ih skup-
nosti pismene odgovore od foru-
mov, na ka te re se obrača jo . 

Po mnen ju odborn ikov s Ptu j - ^ 
fikega in Dravskega pol ja , iz j 
Haloz in Slovenskih goric, pa 
tudi iz samega Ptuja , se vidi, da 
ima vbak predel občine svo je 
posebnosti . Odbornik i iz Sloven-
skih goric še kmalu ne bodo iz-
črpali vse t emat ike v zvezi s 
Pesniš-ko dolino in z regulac i jo 

INisinice ter n j e n i h pr i tokov. Se-
d a j so urgirald gradi tev 7 mostov 
in kritiizirald p repočasno priprav-
l j a n j e p o d j e t j a Konst ruktor na 
zgradi tev teh mostov, ki bi mo-
rali biti že l ansko leto gotovi. 
S tokratnim odgovorom pred 
skupščino niso bili zadovol jni . 
Za 7 mostov p o d j e t j e Konstruk-
fo.r ne bo pot rebovalo okrog 
600 m ' hrasitovine ali borovine . 

Odborniki iz Gorišnice meni jo , 
da je za n j ihovo območje vpra-
šan j e škode zaradi poplav zelo 
važno in da m o r a j o prizadeti ob-
čutiti, da se n j ihova škoda upo-, 
š teva p d odškodnini in pri zni-
žanju davčnih obveznost i . Ga jev-
ci imajo eno t re t j ino s v o j e zem-
l je v poplavnem območju. Pone-
kod je mogoče plačati davčne 
obveznost i s pr idelanim žganjem, 
drugod pa je to težko poravna t i 
ob doseženem pr idelku s pol ja 
in iz pr i ras tka ž iv inore je in to 
sta g lavna vira dohodkov večine 
kmetov s tega predela . 

Markovci se bav i jo s proble-
mom broda čez Dravo, sa j imajo 
Nova vas, Markovci in Zabovci 
okrog 600 ha t ravniških in gozd-
nih povr&itn v Sturmovcu. .Na 
skujpščiimi jim je bilo po ja sn jeno . 

da so t ežave neizogibne, ker se 
kirajevna skupnost Markovci lo-
teva problema po svoje , skupšči-
na pa ji pomaga po drugačnih 
možnositih. Kljuib sporazumeva-
n ju so ositali bree broda. 

OdboTnlki z Dravskega polja 
menijo, da bi morali biti davčni 
zavezanci pred iz ter javo akomta-
ci je za prvo če t r t l e t j e obveščeni, 
z aka j dosega ta akontac i ja 30"/o 
l e tošn je obveznosti in zaka j bo 
druga le 20 "/o. 

Odborniki iz Haloz menijo, da 
ni p rav i lno predpisovat i prispev-
ka za zdravs tveno zava rovan je 
lj'udem, ki n imajo nobenega do-
hodka ali ki imajo socialno po-
moč za prež iv l jan je , to pa bi jim 
seda j zopet pobrali s prispev-
kom za zdravs tveno zavarovan 
nje . Po n j ihovem mnen ju bi mo-
rale biti priranane davčne olaj-
šave tudi izsel jenskim družinam 
v enaki višini kot družinam bor-
cev in n j ihovih vdov. Obo je je 
prizadelo o k u p a t o r j e v o nasiidje in 
zato tudi n a j jim danes sikuipnost 
prizna enake pravice. Glede pri-
spevka za sečnjo lesa bi moral 
biti ta pobran po sečnj i , ne pa 
po odkazilu lesa. Vsaka ponovi-

tev pos-topka za odobr i tev seč-
nje, tudi izostale ali zamujene , 
bi pomeni la ponovine izdaitlke. 

Neka te ra mnen ja odbornikov 
z , v s e h območi j občine glede na 
razne p rob leme so bila bolj 
splošna kot konkre tna . N a vsa 
so odgovoril i : p redsednica skup-
ščine Lojzka Stropnikova in na-
čelnika oddelkov skupšč inske 
uprave Frido Klančnik in Miha 
Kolarič. Po to lmačen ju vseh je 
bilo mogoče razumeti, da si sveti , 
komis-ije in zbora ter uprava 
skupščine p r i zadeva jo storiti vse, 
kar se da ob danih možnostih 
na predloge odbornikov in kra-
jevnih skupnosti , pa tudi podje-
tij, zavodov in uistanov. Pri vsem 
re ševan ju problemov v ptujtski 
občini pa se le čuti, da so po-
trebe oibčine Ptuj minogo večje , 
kot so n j ene f inančne zmoglji-
vosti, žal pa tega ne upoš t eva jo 
v republiški skupščini, k j e r dru-
gače g l eda jo na s redn je kot na^ 
obrobne občine. Sku)pno nastopa-
n je pos lancev iz teh občin lah-
ko pred republ iško skupščino 
več zaleže kot vsaka občina za-
se, ker ne gre samo za občino 
P tu j in n j e n e zgodovinske obvez-
nosti, t emveč za predele, ki so 
vedno zaosta ja l i in se tudi seda j 
ne m o r e j o izkopati iz zaostalosti . 

V. J. 

NALOGE V MEDNARODNEM LETU 
TURIZMA 

Generalna skupščina Organiza-
cije združenih narodov je na svo-
jem 21. zasedanj-j na pobudo 
mnogih držav, med nj imi tudi ju-
gpslavije sklenila, da razglasi -le-
to 1967 za — leto mednarodnega 
turizma. 

V zvezi s tem je Skupščina SR 
Slovenije pre jšnj i teden (22. II. 
Gospodar.ski zbor in 24. 11. Repu-
bliški zbor sprejela posebne skle-
pe o nalogah v mednarodnem le-
tu turizma. 

Sklepi med drugim poudar j a jo : 
— naj se vse prebivalstvo Slo-
venije aktivno vključi v priza-
devanje za uspeh mednarod-
nega leta turizma; 
— gospodarske organizacije vseh 
panog in poslovne banke naj ta-
koj prfčno realizirati vlaganja in 
izboljšave za povečanje obsega 
in kvalitete turističnih storitev; 
— občinske skupščine naj da-
jejo pobudo in spremljajo tlelo 
gospodarskih in družbenih orsa-
nizacij. fla bi na osnov; spreje-
tih programov hitro aktivirali 

čim več turističnih zmogljivosti. 
Poskrbijo na,i, da bodo čim bo-
lje urejena vsa vsa tista vpra-
šanja. od katerih je odvisen ne-
moten turistični promet (ceste, 
njihova opremljenost, delovni 
čas v trgovini, gostinstvu, ser-
visih in podobno); 
— kulturne, telesno vzgojne, 
športne in druge organizacije 
naj v svojih delovnih progra-
mih upoštevajo značaj medna-
rodnega leta turizma: 
— družbene organizacije, tisk, 
radio in televizija naj izčrpno 
obveščajo javnost o mednarod-
nem in gospodarskem pomen« 
mednarodnega leta turizma ter 
spodbujajo k vsesplošni akciji 
prebivalstva in vseh drugih de-
javnikov; 
— Skupščina SR Slovenije bo 
vsestransko podprla napore vseh 
dejavnikov ki sodelujejo v po-
speševaniu turistične dejavnosti, 
L7A'r.šni svet pa bo za koordini-
ranje dela vseh ustanovil pose-
bno delovno telo. 

MOST ČEZ DRAVO V ORMOŽU ŽE GRADIJO 

Ormožan i , p r e d v s e m pa Hrva t i 
o n s t r a n Drave, si hod i jo ogledo-
vat pr iče to g r a d n j o o rmoškega 
mos tu prek Drave . Ne m o r e j o 
ve r j e t i , da je uspelo končno do-

biti d e n a r za most . Vsi, k i s e še 
m o r a j o voziti z b rodom p rek 
n r a \ e . k o m a j čaka jo , d a bodo 
l ahko v a r n o in h i t ro prekorač i l i 

Dravo po be tonskem mos tu na 
poti v službo, v šolo ali t rgovino 
v Ormož. Tudi o rmoška p o d j e t j a , 
ki so u t r p e l a vel iko gospodarsko 
škodo, ko je p reneha l p r o m e t s 

H r v a t s k o , se vese l i jo pr iče te 
gradn.je. 

Prvi s t roj i ^ T e h n o g r a d e n j " iz 
Mar ibo ra , ki so p revze le g rad-

Težka mehanizacija na dclovišču v Ormožu 

Resolucija o Izva-
janju gospodarske 
politike v letu 1967 

^Jkiipščina Socialistične repub-
like Slovenije je pre jšnj i teden 
Clcpubliiški zbor 23. II. in (lospo-
flarskj zbor 22. 11.> sprejela reso-
' " t i j o o izvajanju gospodarske po-
litike v letu !%•:. 

Uesoliicija pravi, da je mogoče 
pričakovati, da se bo družbeni 
proizvod v le(u_ l!t(j7 povečal /a 

Tak poras t 'družbenega pro-
i^^oda l>») niogoče flo-^eči i;lede na 
"mr j en r inožnosii domačeaa tržiš-

le, če bo iz\ o/ naraščal zna-
šlo hi trejr kot proizvodnja ter če 

ustvar.jen pri-dvsem s poveča-
njem produktivnosti rt»-la Odlo-
čilnP5;a pomena v letošnjem letu 
•^»do prizadevanja za večio sta-
bilnost. usk la jevanje celotne po-
^''Ošnje z razpoložljivimi sredstvi, 
'agotovilev f inančne in mater ia l -
JJ'' rezerve v gospodarstvu druž-
V^nih službah in družbenopoliti- , 

skupnostih. Ttesoliicija nava-
'J® konkretne naloge in ukrepe, 
j*' na j bi v republiki i /vaial i 
'""s na posameznih področjih. 

Zakon o proračunu 
SR Slovenije 
za leto 1967 

I 
I Republiši in oragnizacijsko-

politični zbor Skupščine SR Slo-
venije sta 23. februarja t. 1. spre-

I jela zakon o proračunu Sociali-
I stične republike Slovenije za le-
; to 1967. 
I Sredstva republiškega proraču-

na (brez dopolnilnih sredstev ob-
činam) znašajo 466.1 milijona \ 
din, kar pomeni 11.6''/n več kot la-
ni. V tem povečanju republiškega 
proračuna so zajeta tudi namen-
ska dopolnilna srestva za kritje 
obveznosti, ki jih letos federacija 
prenaša na republiko (finaciranje 
službe državne varnosti in mejne 
službe). Razpoložljiva sredstva re-
publiškega proračuna za razpore-
ditev na posamezne koristnike in 
financiranje vseh drugih nalog 
renublike pa znašajo 416,7 milijo-
nov N din ali 5.2''/o več kakor v 
letu 1966 Poleg poravnave obvez-
nosti republike iz minulih let ter 
dolgov poslovnim bankam in de-
lovnim organizacijam bo repu-
blika svoja sredstva usmerila zla-
sti v šolstvo, kulturne dejavnosti 
in znanstveno-rariskovalno delo. 
Ure<lila bo pereče probleme oseb-
nih dohodkov in materialnih iz-
datkov milice, sodišč in javnih 
tožilstev. 

njo, že d e l a j o in p r i p r a v l j a j o te-
ren na obrež ju . Delavci že vle-

. če jo p o t r e b n e kab le p rek Drave 
: in p r i p r a v l j a j o vse po t r ebno za 
• m i n i r a n j e podporn ikov s ta rega 
I mostu , ki so ostali od pogorelega 
mo.slu po m i n i r a n j u in jih bo t re -

j ba podre t i . ' 
j Delavci men i jo , da bo g r a d n j a 

odvisna od vodos t a j a Drave. 
U p a j m o , da j im ne bo n a g a j a l a . 

ZR 

Predsednik Tito 
na Brdu 

I 
i Ljubljana 2. marca: predsednik 
Tito je dopotoval danes dopoldne 
nekaj po devet; uri z modrim 
vlakom na krajijsko železniško 
Pfl^staj« wi se «»dpeljal na P.rdo 
pri Kranju. 

m. b. 

Nemško vp ra šan j e še vedno 
sili v ospred je n s g lede na to, 
da je nova koalicljisika vlada 
krščanskih in socialnih demo-
kratov napovedala preo^brat v 
dosedanj i razmeroma togi poli-
tiiki prvih dveh povojnih nem-
ških kabinetov. .Nič čudnega ni, 
če je vel ja l tudi nedavni obisk 
pol jskega zunanjega ministra 
Rapackega v Londomu nemškemu 
vprašan ju . 

Kot je znano, Poljska vz t ra ja 
pri dosedanja nemško-poljisiki me-
ji na Odri in Nisi, državniiki v 
Bonnu pa še tudii napre j sodijo, 
da n a j na to vp ra šan j e odgovor : 
šele mirovna pogodba z Nemči-
jo, ki je veliki zavezniki dos le j 
še niso piodplsaM. 

Britanska vlada se p ravzaprav 
o tem vprašan ju še ni povsem 
odločila. Na drugi strani so zna-
ne poljs'ke pobude o razorožitve-
nem oziroma brezatomsikem pasu 
v srednji Evropi, ki n a j bi po-
miril napeto ozračje prav na 
nemških mejah . Pol jska vlada 
tudi sodi, da je bonska kam-
pan ja za sklenlitev diplomatskih 
s t ikov z vzhodnoevropskimi de-
želami — z Romunijo se je to že 
dogodilo — naper j ena proti Nem-
ški demokrat ični republiki, ki 
n a j bi jo s tem osamila. To po-
meni, da v Bonnu ne bodo uspe-
li s svojim pr izadevan jem, če ne 
bodo spremenili tudi svojega 
odnosa do nemške social is t ične 
sosede. Zanimivo je. da kaže so-
d a In odemokratski del v bonski 
vlad; za to več razumevan ja . Se-
veda so pri tem pomembna pred-
vsem de jan ja in ne izjave. 

NEURJE NAD ZAHODNO 
EVROPO 

Silni vihar j i , ki so divjal i te 
dni ob zahodnoevropski obali In 
tudi na odprtem mor ju — pone-
kcKl je hitrost dosegla tudi okrog 
140 kiilometrov na uro — so ter-
jali izredno veliko število žrtev, 
t a k o je potonila sovje t ska ri-
biška lad ja Tukan. Doslej so na-
šli 43 trupel od 79 članov po-
sadke. 

Vihar je ponekod ruval d rev je , 
odnašal s t rehe in povzročal po-
plave. 

NAPETOST V INDONEZIJI 
I 
i Čeprav se je predsednik indo-
I nezi jake v lade Suhar to domeni l 

s p redsednikom Sukarnom, da bo 
do pr ihodnj ih predsedniških vo-
l i tev p rak t ično prevzel od dose-
dan jega pog lava r j a države vse 
n j e g o v e pravice , se položa j v 
Indonezij i ni pomiril. Seda j se 
tudi vo j a ške oblasti boje, da bi 
utegnili priti v indonezi j sko 
glavno mesto številni pri,stašl 
predsednika Sukarna iz no t ran jo-
sti dežele. Zato so Sukarnovim 
nasprotnikom razdelili orožje in 
jih taiko spremeruili v ne^kaikšne 
vo ja ške pomožne odrede. 

Ali na j to pomeni , da predsed-
nifk S u k a m o v bistvu ne name-
rava odstopiti in da se je odre-
kel svoj ih pravic — odsle j bo 
namreč samo še predsednik po 
imenu — samo zairadi prit iska 
desničarskih sil in po nj ih arma-
de? Na to vpra.šanje je t renu tno 
težko odgovorit i . Procesi proti 
tako imenovani skupini zarotni-
kov iz predla.nskega oktO'bra so 
namreč pokazali , da je S u k a m o 
sodelovali pri tem, četudi je do-
s le j odklonil vsako iz javo o tem. 

VENDAR ABSOLUTNA VECINA 
Indi jske vol i tve so t ra jaJe ves 

p re j šn j i teden, vendar vseh gla-
sov niso prešteli niti do danes. 
Toda že dosedanj i znani rezul-
ta.li kažejo, da si je kongresna 
stranka, na jveč j a s t ranka v de-
želi, zagotovila tudi v p r ihodn je 
popolno večino v kongresu. 
Kljub temu je občutno izaubiia 
število glasov in tudi sedežev v 
skuDŠčini. Doslej jih le imela 
483 od skupnega števila .520, (»e-
da j pa se je ta zares cKjromna 
večina zmanjšala kar za 95 mest. 
Močno se je okrepila desnica 
(stranka, svatantra se jo povzpe-
la od 23 sedežev na 41!). Tud^ 
KP bo ime^a v novi skupščini 39 
mest namesto dcf^edanjih 29. 

Vodstvo kongresne s t ranke se-
d a j p rouču je vzroke za taik izid 
volitev. Oči tno je, da so na vo-
litve vpl ivale predvsem gos-po-
darske in socialne težave, t renja 
v sami kongresni stra-nki in ne-
kateri ukrepi vlade, k" zadevam 
pisana nacionalna vprašanjf^ in 
vprašan ja ver. Slišat ' je tud: 
glaisove, da bi moral-s imeti 
s t r anka >močno osebnot l -. 



KLJUB ZNIŽANJU 
ŠE PREVISOKI DAVKI NA 
ORMOŠKEM 0:)M0ČJU 

Znižane stopnje prispevkov od kmetijske dejavnosti v vseh 
skupinah katastrskih občin. Davki po klasifikaciji, ne več po pro-
izvodnih okoliših. Ali bo klasifikacija zemljišč odpravila neskladje 
pri plačevanju davkov? Ali bo dovolj sredstev za občinski prora-
čun? 

V Ormožu znižuje jo prispevek 
iz osebnega dohodka od kmet i j -
ske dejavnost i , da bi se s topnje 
postopoma znižale in odpravi le 
dosedanje razl ike med prvo in 
t r e t jo skupino ka tas t r sk ih občin, 
v ci l ju enotne s topnje za vso ob-
čino. Občinski pr ispevek in da-
vek občanov je bil v lanskem 
letu razdel jen na tri proizvodne 
okoliše. Pr ispevke so plačevali 
od ka tas t rsk ih dohodkov po stop-
n j i : za prvi proizvodni okoliš 
36 o/o, za drugi 28 % in za t re t -
jega 19 %. Po novem predlogu 
n a j bi znižali procent v vseh t reh 
skupinah na 29, 22 in 15 Po 
m n e n j u sveta za družbeni plan 
in f inance, bo u sk l a j evan j e t ra -
jalo n e k a j let, ker naenkra t ni 
mogoče preiti na dve ali celo eno 
proporcionalno s topnjo zaradi 
prevel ike razl ike med s topnjami . 
Upajo, da bo tak prehod mogo-
če uvel javi t i postopoma z novo 
klas i f ikaci jo zemljišč, ki bo od-
pravi la navedene razlike, ka tere 
so do seda j bile upoštevane s 
proizvodnimi okoliši, ki p a so bi-
li odprav l j en i s t eme l jn im zako-
nom. S predlogom odloka so se-
znanil i občane na zborih voliv-
cev. V Ivanjkovcih , Tomažu in 

,v drugih k r a j i h so volivci zahte-
vali, da se n a j tudi v t re t j i sku-
pini ka tas t r sk ih občin zniža pr i -
spevna s topnja za prispevek iz 
osebnega dohodka od kmet i j ske 
dejavnost i . Občinski davek se je 
sicer znižal od 19 na 15 ker 
pa se je povečal zvezni davek 
r avno za toliko, se ni nič izbolj-
šalo. Svet za družbeni plan in 
f inance je preučil te predloge in 
p r ipombe občanov. Na skupščini 
je preds tavnik sveta izjavil, da 
ne bi bilo umes tno znižati stop-
n j e v sedanj i t re t j i skupini ka-
tas t rskih občin bol j kot je pred-
videno, ker obs ta ja bojazen, da 
bo ob prehodu na enotno s topnjo 
predvsem v te j skupini potrebno 
določeno zvišanje, ki bo prav go-
tovo negat ivno vplivalo na poli-
t iko ob remen jevan ja . To je iz-
zvalo burno razpravo v skupšči-
ni. Odborniki so menili , da po-
stopno izenačenje na enotno 
s topnjo ni mogoče zaradi razno-
likih področij . To ne bo mogoče 
pred preklas i f ikaci jo zemljišč. 
Z a k a j se r avno v t re t j i skupini 
ne zniža davek, kjer- se že po-
j a v l j a j o socialni problemi in ve-
l ika revščina v hribovit ih ore-
delih. Vpraševal i so tudi, zaka j 
se je po znižanju občinskega, po-
višal zvezni davek. N a j se zniža-
jo davki, ne pa da se sredstva 
samo prel ivajo. Nasprotovali so 
vedno viš j im obdavči tvam fede-
raci je , kaE> je v naspro t ju z od-
m i r a n j e m države. Zahtevali so, 
da se n a j davki znižajo, da bodo 
l j u d j e še lahko živeli po teh hr i-
bovit ih predelih, ne pa da zapu-
ščajo kmet i j e in neobdelano 
zemljo, ter de la jo stisko v me-
stih in na posredovalnici za de-
lo. Obdavči tev se n a j napravi po 
rea lni preklas i f ikaci j i , ne pa po 
okoliših. 

Odbornik s Tomaža je izjavil, 
da bo t r eba uredi t i katas t rski iz-
račun dohodkov, ki je bil na-
p rav l j en v času, ko se je pride-
lalo še 100 vagonov kval i te tnega 
sad ja , lani pa samo deset vago-
nov slabega. Kmetje ne vedo za 
nobeno proizvodnjo, al i 'bo ren-
tabilna ali ne. niti za pol leta 

naprej. V nobeno se ne morejo 
usmeriti, ker niti za 14 dni na-
prej ne vedo, po čem se bo pla-
čevalo govedo, svinje . . . Obdjiv-
eitev v občini je,mnogo višja kot 
v ostalih predelih Slovenije. 

Predstavnik OK ZK Ormož se 
je odločno zavzel, da svet n ima 
pravice odbiti zahtevanih pred-
logov zborov volivcev. K tem 
zah tevam jih sili n j ihov ekonom-
ski položaj. Samo z zmanjševa-
n j e m davkov, po njegovem mne-
nju , ne bodo rešili zadeve. Na j -
p re j bi morali ustvari t i take eko-
nomske pogoje, da bi k m e t j e 
zmogli davke. 

Preds tavnik Kombina ta je iz-
javil, da brez večj ih sredstev ne 
more jo pomagat i kmetom. V ta 
namen bi se morali lotiti večjih 
del, kot na p r imer mel ioraci j . . . 
Te so vezane na velike stroške, 
za ka tere pa ni investicij. Ravno 
v t re t j i okoliš, k j e r se že pojav-
l j a jo socialni problen;ii, bi morali 
vlagati na jveč in drugače poma-
gati, predvsem po tem, ko ni več 
govora o kaki industr i j i v Ormo-
žu. P redvsem bi morali pričeti 
z načr tno obnovo sadovnjakov in 
vinogradov. Pri kmetu bo po-
t rebno pustiti več ' d e n a r j a za 
proizvodnjo. Vse to pa ni mogo-
če tudi zaradi preh i t re rasti ma-
terialnih stroškov, ki so se za en-
kra t povečali. 

Predsednik skupščine F ranc 
Novak je odgovoril odbornikom, 
da je celotna obremeni tev bila 
izredno visoka. Zato so v lan-
skem letu pristopili k zmanjše -
van ju davka. To j im ni uspelo 
v skupščini, ker jih je prehi tela 

I republ ika in zveza, ki je svoje 
davke zvišala. Velike da j a tve so 
tudi za zdravstveno zavarovanje . 
Občina Ormož bo morala kriti 
tudi vse da j a tve za lansko leto, 
drugače se ne bo mogel vpisati 
na višje šole v Mariboru noben 
Ormožan. Ce bodo šli na klasifi-
kacijo, bodo morali opustiti pro-
izvodne okoliše. Sama klisif ika-
cija, s ka tero so pričeli, po nje-
govem mnen ju tudi ne bo popol-
noma rešila problema obdavčit-
ve. Nadal je je poudaril , da so 
obveznosti občine velike. Politi-
ko davkov mora voditi tako. da 
bo lahko izvedla program. Dav-
ke bo zniževala le tam, k j e r bo 
lahko. Po njegovem m n e n j u je 
obrt premalo obdavčena, sa j jo 
v Ormož p r i j av l j a jo iz drugih 
k ra j ev in republik. Razlike, ki 
so jih umetno ustvaril i s proiz-
vodnimi okoliši, bo težko odpra-
viti. Občina Ormož bi morala 
imeti štiri proizvodne okoliše. 
Pri n j ihovem u v a j a n j u so opu-
stili četrtega, samo da bi nabrali i 
več davkov. Kritiziral je tudi 
de.jstvo, da je občina še prej. ko 
smo delali vsi za vse. plačevala 
visoke davke, s katerimi so si 
v drugih krajih, kamor so se 
stekali, ustvarili materialno ba-
zo. Sedaj, ko se mora vsak po-
staviti na svoje nog«, pa je ostal 
Ormož brez vsega. Nepravilno 
se mu zdi. da je zvezna skupšči-
na povišala davek brez širše raz-
prave med občani. 

Skupščina je po te j debati 
sprejela predlog, da se v t ret j i 
skupini zniža s topnja od 19 na 
13 %, davek na samorodno trto 
pa se zniža od 20 na 10 din. Spre-
jeli so tudi predlog volivcev iz 
Loperšic o oprostitvi pri obnovi 
vinogradov od dosedanj ih 20 na 
10 arov. 

ZR 

V PRIDELOVANJU HIBRIDNE KORUZE 
JE MNOGO ODVISNO OD SORTE 

CNidelek za poljedelstvo pri In-
štitutu za kmetijstvo v Ljublja-
ni je tekom daljših preizkušenj 
v pridelovanju hibridne koruze 
dognal, da je naši zemlji in vre-
mensiiim razmeram najbližje se-
me hibridne koruze A 390-trdin-
ka, ki je sposobna preživeti vre-
menske težave konec aprila in v 
začetku maja. ko je več dni hla-
dno in deževje, ko so slabi po-
goji za rast koruze, ugodni pa za 
rast plevela. Pri nas jo lahko se-
jemo gosteje in je mogoče z njo 
doseči kljub temu, da ima manj-
še storže, večji pridelek kot z 
drugimi sortami. Sorto BC 360 
hibridne koruze je vzgojil dipl. 
inž. Palaveršič pri inštitutu za 
kmetijstvo v Zagrebu. Ta je naj-
boljša domača sorta, ki pa je 

, manj rodna zobanka, prenese pa 
tudi poznejšo setev. Tema sorta-
ma bi morali dati prednost v 
tekmovanju za pridelovanje nad 

i 0.000 kg/ha hibridne koruze. Tež-
ko bi dosegli tolikšen pridelek 
z domačim semenom koruze, ki 
v vsem zaostaja za sortami hi-
bridne koruze. 

' Dipl. inž. Jože Sile iz Inš t i tu -
ta za kmet i j s tvo v L jub l j an i sodi 
med tiste kmet i j ske s t rokovn ja -
ke v pridelovamju hibr idne koru-
ze; ki dobro razumejo svoj po-

I sel, poleg tega pa so tudi 3po-
I sobni na množico prenesti vse 
svoje izkušnje in dognanja glede 
setve izbrane sorte semena hi-
b r idne koruze, oranja , gnojenja , 
branainja i,n va l j an ja , škropl je -
n j a in drugih opravii, ki zago-
t av l j a jo raistldnam normalen raz-

I voj, ras t in tudi dobro rodnost. 
Na zboru v Markovcih, 21. II. 

1967, so ga vsi navzoči pozorno 
poslušali iin so po zboru dejala, | 
da so kmetovalcem potrebna ta-
ka predavanja , ki jih vzpodbudi- ' 
jo k dobremu delu, to pa jim po- ; 
tem tudi zag^ptovi uspeh. 

Pc ugotiovi'tvah Kmeti jskega 
inšt i tuta v Ljubljami je mogoče 
doseči pri poznejših sortah na , 
1 ha 55.000 rastlin, pri ratnejš^h 
sortah hibr idne koruze pa tudi 
60.000 do 65 000 rastlin. 

Po vsem. kar so povedali kme-
tovalcem z območja obrata za 
zadružno kooF>eracijc pri K m e -
t i jskem kombinatu Ptu j . zbranim 
21. f eb rua r j a 1967 v Markovcih 
s t rokovniaki iz L jub l jane in Za-
greba, bo moral vsak izmed 
kmet i jskih tehnikov pri obra tu 
za kooperacijo vedeti za vse po-
drobnosti v zvezi s pr idelova-
n jem hibr idne koruze. Le tako 
bodo lahko pomagali s s t rokov-
nimi nasveti kooperamtcm. 
Obrat sam pa bo moral poskrbe-
ti. da iiim bodo predavate l j i vse 
tako nazorno raztolmačili , da 
bodo njihova navodila koristna. 
Nika.kor ni mogoče, da bi se veš-
kra t zbiral tako širok krog poslu-
šalcev kot je bil ta v Markovcih 
in tudi. da bi si vsi vse tako za-
pomnili. da bi lahko delali brez 
s t rokovne službe obrata . 

Obrat kooperaci je je tudi ob-
ljubil , da bo sproti seznanjal ko-
operante o vsem potrebnem tudi 
v lokalnem tisku, da ne bo šel 
v izgubo dragoceni čas in da z 
delom ne bo zaostajal noben ko-
operant , ker bi to pomenilo tudi 
zaos ta jan je s pridelkom. 

VJ. 

Realen odnos 
zadruga: 
kooperant 

Ne samo posredovanje reprodukcijskega materiala, temveč tudi 
organizacija proizvodnje. Sklenjena pogodba naj bo dogovor o pro-
izvodnem odnosu. Vedno več individualnih proizvajalcev, ki ima 
liogoje, se odloča za specializacijo pi'oizvodnje. Prvi uspehi se 
kažejo v reji živine, manj v rastlinski proizvodnji. V easebnem 
kmetijstvu čim več del mehanizirati. Tudi v prihodnje glavna 
reja živine. 

Pogovor s predstavnikom obrata za kooperacijo KZ v Ormožu, 
inž MAUTINOM HABJANICEM: 

— Včasih je zadruga sklepala 
pogodbe, da je zadostila planom. 
Ali bo. sedaj drugače? 

Sklen jena pogodba bo v bo-
doče dogovor o proizvodnem od-
nosu i kooperantom, ki bo mo- j 
rala biti tudi real izirana V 
pre j šn jem obdobju smo veliko-
kra t sklepali pogodbe zato, da 
smo zadostili raznim določilom 
odlokov, za uve l j av l j an j e pre-
m i j itd. Zadruga je zainteresi- j 
rana za čim večje v laganje v te j . 
proizvodnji , ker se ji to rentira. i 
Tudi delo kmet i j ske strokovne 
službe v te j proizvodnji je po-
vsem spremenjeno. 

— Na katero proizvodnjo se 
boste usmeril i? Kako bo s spe-
cializacijo proizvodnje? ! 

Usmerili jo bomo na organi-
zacijo blagovne proizvodnje na 
kniečkih gospodarstvih. Vedno 
več individualnih proizvajalcev, 
ki imajo ustrezne pogoje, se od-
loča za Specializacijo proizvod- | 
n je ^(reja prašičev, govedi, broj-
lerjev). Prvi r ezu l t a t i so zadovo-
ljivi v reji živine, m a n j uspeha j 
je v rastlinski proizvodnji . Kl jub I 
temu se na mnogih gospodar- , 
stvih p reusmer j a jo le na tri do i 
štiri kulture, ki služijo kot krma 
za rejo živine. Intenzivne kul tu-
re omogočajo mnogim manjš im 
kmet i j am tudi zaposlenost. V or-
ganizirani individualni proizvod-
nji dela v naši občini 8 kmet i j -
skih tehnikov. Pri specializaciji 
te proizvodnje bomo morali po-
svetiti tudi več pozornosti ustre?-
ni specializaciji kadrov, ki orga-
nizirajo in vodijo tako proizvod-
njo. To je toliko važnejše, ker 
zadruga prevzema vedno večjo 
odgovornost in riziko v organi-
zirani proizvodnji . Delo kmet i j -
skih kadrov je torej vedno bolj 
u smer jeno na proizvajalce, ki 
ima jo ' čv r s t e j še odnose z zadru-
go in večjo blagovno proizvod-
njo. 

— Kako gledate na mehani-
zacijo zasebnih proizvajalcev? 
Ali ima možnosti v ormoški ob-
čini? " . 

Tudi v zasebnem s e k t o r j u ' 
kmet i j s tva je nu jno mehanizirat i 
čim več delovnih operaci j v pro-
izvodnji. Individualni kmeti jski 
proizvajalci še vse preveč del 
oprav l j a jo ročno, fnteres indi-
vidualnih proizvajalcev za vla-
gan je v proizvodne kapacitete in 
opremo se je zadnji čas močno 
povečal. Ekonomske razmere 
glede na nivo proizvodnje pa še 
ne omogočajo večjega vlaganja . 
Pri proizvajalcih je zlasti velik 
interes za nabavo kmeti jskih 
strojev in opreme Problem pa 
nas ta ja v k red i t i ran ju te nabave. 
Trenutni izhod je sicer samo v 
hrani lnih vlogah, dočim banka 
za te namene t renutno kreditov 
ne odobrava. Zato bomo morali 
v p r ihodn je posvetiti veliko j 
več pozornosti hrani lno kred i tn i ' 

službi, za povečanje hraziikiih 
vlog. 

— Ali je sodelovanje indivi-
dualnih proizvajalcev in uprav-
ljavcev zadruge zadovoljivo? 
Kakšno bo zadružno sodelovanje 
v bodoče? 

Sodelovanje individualnih pro-
izvajalcev pri u p r a v l j a n j u za-
druge in povezovanje pri reše-
van ju problemov v proizvodnj i 
še ni zadovoljivo. Klasično za-
družniš tvo vse bolj izgubl ja na 
prvotni vsebini. Ce ana l iz i ramo 
zadružništvo neka j let nazaj , vi-
dimo, da se te vezi vse bolj r ah -
l jajo. To ni pr imer samo v naši 
občini. Zadruga klasičnega tipa 
očitno odmira. To predvsem iz 
razloga, ker je povezovanje — 
zadružništvo slonelo na bazi po-
s redovanja repromater ia la in 
odkupa kmet i j sk ih proizvodov, 
m a n j pa v organiz i ranju proiz-
vodnje. Nove razmere v blagov-
nem prometu in pri organiz i ra-
nju blagovne proizvodnje pa 
zahtevajo popolnoma drugačno 
povezavo. Ver je tno bo ta po in-
teresnih sferah — sad ja r j i , vino-
gradniki . rejci prašičev, govedi, 
broj ler jev , k je r se bodo reševala 
ž ivl jenjska vprašan ja proizvod-
n je in dohodka kmečkega gospo-
dars tva in prav tako zadruge. 

— K a j predvideva plan za leto 
1967? 

Plan za leto 1967 predvideva 
porast za 42 kar bazira na 
osnovi načr tne je organiz i rane 
re je prašičev pri zasebnih proiz-
vajalcih. Reja živine bo tudi v 
p r ihodnje glavni vir blagovne 
proizvodnje zasebnih gospodar-
stev. Z. R. 

KVALITETNO POHIŠTVO ZA ZAHTEVNE 
KUPCE 

Med tovarnami, ki izdelujejo 
stanovanjsko opremo, se je pri 
kupcjh iz Ptu.ja in okolice ter iz 
drugih krajev, ki kupujejo v 
»Opremi«, v trgovini »iVIerkur-
ja« v Ptuju, najboljše uveljavila 
tovarna pohištva Nova Gorica. 
Njeni izdelki spalnic in dnevnih 
sob zelo ugajajo domačim pa tu-
di inozi^mskim kupcem. Ptuj za-
laga ta tovarna z vedno novimi 
izdelki, ker jih jemlje toliko, ko-
likor je zmožno potrošniško ob-
močje v krajšem času odkupiti, 
ne pa preveč, ker se okus strank 
razmeroma hitro spreminja in 
nimata rada izdelkov v skladi-
ščih niti tovarna niti trgovina. 

Z izdelavo dnevnih sob m ele-
mentov za švedske kuh in je pa 
se tudi v P t u j u dobro uve l jav l ja 
tovarna »Marles«. Večina n jen ih 
izdelkov je trpežna, prakt ična in 
okusnih barv Kupci so hitro 
spoznali vridne nj ihovih izdel-
kov, zato vedno radi povprašu je -
jo po njiih. i 

Vedno bolj znane pa pos ta j a -
jo potrošniški mreži tudi tovar -
ne Dutovlje, »Brest« Cerknica, 
Idr i ja in Nova Gradiška. Trgov-
sko pod je t j e »Merkur« se je po-
slovno seznanilo s temi proizva-
jalci. ko je bilo še težko dobiti 
blago za izbiro. Te tovarne so ob-
držale v svoji poslovni evidenci 
med dobrimi kupci tudi P t u j in 
zato P t u j tudi stalno seznan ja jo 
s svojimi na jnove jš imi izdelki. 

P t u j je sploh na dobrem glasu 
glede preskrbe potrošnikov s 
s tanovanjsko opi-enno. ker jo pro-
da.>ata tudi podje t j i »Izbira« in 
»Pano.iija«, ki imata v Ptu.iu 
vsaka svoj krog odjemalcev, po-
leg tega pa si s t r anke n a j r a j e 
ogledalo vsa skladišča in vse t r -
govine in iz naj leošega in na jbo l j 
prakt ičnega izberejo, kar j im 
na jbo l j ustreza. 

VJ. 

MANJ NESREČ PRI DELU - VEČJA 
PRODUKTIVNOST 

Zdravniški pregledi pred nastopom dela niso dovolj natančni. 
Zdravstvena služba mora analizirati bolniški stalež po posamez-
nih podjetjih. Delovno mesto moramo prilagoditi človeku. Analizo 
delovnega mesta morajo delovne organizacije bolj upoštevati. 

Na Tedniikova vprašanja odgovarja dr. ANTE MILETA. pred-
sednik komis-ije za higiensko tehnično in zdravstveno varstvo pri 
OSS Ptuj. 

— Kljub boljši tehnični opremi podjetij število nesreč pri delu 
še vedno raste. Kje so vzroki? 

Skoraj 80 ®/o nesreč pri delu povzroči osebni faktor, kamoT 
spadajo: pomanjkanje poklicne sposobnosti, kršenje delovne disci-
pline. telesne in duševne napake, utrujenost zaradi napornega pri-
hoda na delo in z a r ^ i nezadostnega počitka v prostem času, slab 
odnos do dela. medsebojni odnos: med delavci in nadrejenimi, ve-
lika aaskrblieno&t zaradi družine , Delavci večkrat i^ malomar-
nosti nočejo varno delati in nočejo uporabljati zaščitnih sredstev, 
ker brez teh lahko hitreje delajo in dosežejo večji učinek Vse to 
skupnost drago plača ker mora plačevati stroške za nesreče. 

— Ali so zdravniški pregledi pred nastopom dela dovolj na- ^ 
tančni? 

Ti pregledi niso dovolj natančni in se v večini primerov ne 
nanašajo na določeno delovno mesto Predvsem pn nas, kjer pri-
haja delovna sila s podeželja brez splošnih tehničnih iz)k'ušenj, W 
morali biti boljš; Preden damo delavca na določeno delovno mesto, 
ga moramo testirati, če to delovno mesto ustreza njegovim dušev-
nim in telesnim sposobnosMrn. Delavca je treba tud; točno uvesti 
v delo in pozneje kontrolirati, ali uporablja zaščitna sredstva aH 
ne. 

— Kdo bi moral po vašem mnenju bolj vestno kontrolirati var-
nost dela? 

To bi moral predvsem nižji in srednji strokovni kader, ki je v 
stalnem stiku s proizvajalci. Viš); tehnični kader pa b: m»ral le 
od njih zahtevati. Vs; bi se moral; zavedati, da je boj za manjše 
število nesreč, boj za večjo oroduktivnost. Pri vsaki nesreči bi 
morali analizirati njene vzroke 

— Kaj je naloga zdravstvene službe in kako mora organizirati 
svoje delo? 

Zdravstvena služba mora analizirati bolniški stalež v podjet j ih . 
Posebno skrb mora posvetit: mladim delavcem, ženam in pogostim 
obiskovalcem ordinacij. Diaanostika bolezn; '.n nezmožnost za delo 
mora biti zgodaj uqotovliena da se lahko čimprej začne zdraviti 
in ponovno usposobiti za delo Kontrole naj bodo Izvedene s čim 
manjšo zgubo rasa zavarovajicev 

— Ali se mora prilagoditi delovno mesto človeku, ali obratno? 
Danes sku-šapio delovn; proces, delovne naprave m delovn® 

okolje vse bolj pnlagoditi človeku Na žalost službe med.ici.ne dela 
ni dovolj čutit; čeprav onravlis važne naloge 

— Kaj bi morale upoštevati delovne organizacije pri zdrav-
stvenem varstvu ljudi pri delu? 

Upoštevati b; morale anahzo delovnega mesta, ocene delovnega 
mesta z med;rinskega kri'terija, ali le zdravju škodljivo, nepnmerno 
za mladoletnike žene. pr.nierno za invalide Preučevati b: morali 
tuda zdravstveno s tanje analizirat- f luktuari jo -n bolniški stalei 
ter t>oškodb«» pri delu, poklicne bolezni, invalidnost . . . Upoštevati 
b"i moral: tudi zdravniške nrecrlede ored nastopom službe ki naj • 
bodo temeljiti, občasne preglede m sistematične preglede. F^ed-
vseon pa bi morali uipoštevati ljudi z manjšo delovno spoisvobnostio, 
in sicer mladino, žene, nosečnice, invalide irn kronične bolnike. 

Z.R. 

Sindikat v železniški delavnici 
najaktivnejši v občini 

Pred kratkiim je Oboinslki sin-
diJkalni svet Ptuj analiziral delo, 
vsebino in poMitično vlogo sindri-
kalne podružnice J 2 — Podje t ja 
za poprav l jan je voz Ptuj. Rezul-
tati so pokazali, da je ta sindi-
kalna podružnica ena izmed naj-
akitivnejšiih podružnic v občini, 
z zelo pestro i;n zanimivo vsebi-
no dela, n jena stališča s(? učin-
kovita, rezultati njenega jDolibič-
nega delovanja pa se izražajo v 
uspehih delovne organizacije in 
dobrem počut ju delavcev. 

Na občnem zboru sindiikalne 
podružnice je bila obračunana 
aktivnost v zadnjih dveh letih. 
V«i delanrci so člani sindikata. 
V zaidinjah dveh letih se je član-
stvo sestalo na enajst ih mtnožič-
nih seistanikih, odbor pa je itnel 
šestindvaijiset sej. Na sestankih 
in sejah so bili na dnevnem re-
du najaiktualnejš: problemn de-
lofvne organizacije, razipravljali 
pa so tudi o problemih v občini. 

Prehod na 42-uirni delovni te-
den je bila ena najtežjih nalog, 
ki jo je kolektiv opravil z uspe-
hom. Povečala se je produktav-
nosti dela in izboljšala njegova 
organiizacija, kvaliteta ra®te, 
zmanjšujejo proiizvodine stroške. 
Vse bolj se u t r ju je delovna disci-
plina, zavest, odgovornost in 
medsebojno tovarištvo. Delo, ki 
ga je pre j kolektiv opravil v 
osmih urah, ga danes opravi v 
sedmiih. Tudi reformo je kolektiv 
pričakal pripravljen, še posebno 
sindikalna podružnica, ki ie bila 
skuipaj s samoupravnimri organi 
in strokovnimi kadri pobudnik za 
nove ukrepe. Zaostrilo se je 
vprašanje varstva na delovnem 
mesitu, zdravstveneaa vars-tva, 
zmanjšali so se ieoetanki z dela, 
povečala se je odgovornost vsa-
kega posameznika pri uiporabi 
materiala, čuvanje orodja, stro-
jev in njihovo čim boljše izko-
riščanje. Prihranki materiala in 

izkoriščenost delovnega časa in 
strojev je prispevala poleg pro-
dukt,ivnasti tudi k višjemu oseb-
nemu dohodtkn. Nastale pa so te-
žave pri nabavi materiala, ki ga 
potrebujejo pri izdelavi vozov. 
Material se je vidno podiražid, 
kupci vagonov pa tega niso pri-
znali, kl jub številnim urgencam 
jim še vse, do danes Združeno 
železniško trans^portno podjet je 
Ljubljana ni odobrilo nove cene 
po reformi, kar ima posledice na 
osebnih dohodkih in skladih 
podje t ja Vse te težave pa niso 
zlomile volje, ampak je kolektiv 
z boljšo organizacijo dela in z 
modernizacijo uspel rešiiti marsi-
kateri problem. 

Na področju samoupravljanja 
prihaja vse vidneje do Izraza vlo-
ga proizvajalcev, konferenca sa-
mioupravljaivcev pa je ugotovila, 
da so dosegli pomembne uispehe 
v samouT>ravnem sist-pmn t<-,r;fp. 
renca samoupravljavcev je bila 

skrbno pripravljena, saj so s po-
močio ankete zbrali mnenja m 
predloge vseh članov kolektiva, 
konterenco sama pa ie sprejela 
program za nadaljnji razvoj sa-
moupravljanja v njihovem pod-
jetju. V zadnjih letih je bilo 
mnogo razprav o nagrajevanju, 
člani kole(ktiva so dajali predlo-
ge. kar je doprineslo k temu, da 
je vsak član kolektiva nagrajen 
po uspehu svolega dejansko 
opravljenega dela Vnsto odgo-
vornih nalog v podjet ju je kolek-
tiv opravil s prositovoljnam delom 
v prostem času, za kar je občni 
zbor sindikalne podružnice izre-
kel posebno priznanje. 

Za sindikalno podružnico je 
anačilno, da posveča veliko skrb 
kulturnemu življenju delavcev 
in oddihu Ustanovitev lastnega 
pevskega zbora, ki je nastopal 
ob dnevu železničarjev v letu 
1966, je pomemben uspeh. Člani 
kolektiva pa aktivno sodeluje jo 
tudii v raznih društvih. Sindikal-
na podružnica ima svoje po-^itni-
ške hiši ce v Rovinju, ki so do-
stopne vsem članom. Sindikalna 
podružnica je v letnh 1965-66 or-
ganizirala letni oddih za zasluž-
ne in socialno ter zdravstveno 
šibke člane, ki so bili na oddihu 
na račun njihove podružnice Na 
občnem zboru pa so se zavzeli, 
da je potrebno povečati interes 
članov kolektiva za letni oddih 
na morju. 

Občni zbor je sprejel program 
aktivnosti za naslednji dve leti. 
Za novega predsednika sindikal-
ne podružnice je članstvo z ve-
čino glasov izvolilo VIKTORJA 
OZMECA. Za novega člana ob-
činskega odbora sindikata delav-
cev industrije Ptuj je predlagan 
ALOJZ ŠEGULA. Za možnega 
kandidata za poslanca gospodar-
skega zbora republišike skupšči-
ne SRS v 64 volilni enoti pa je 
članstvo snglasno predlagalo 
ANTONA VALENTINA. 

F. B. 



Obširen program dela 
turističnega društva v Ptuju 

Na Tednikova vprašanja odgo-
varja prof. Jože Maufec, pred-
sednik turističnega društva. 

Pred kratkim ste se udeležili 
zborovanja v Ijubijani, ki so qa 
sklicali turistična zveza, repub-
liška skupščina in gospodarska 
zbornica. Kakšen je vaš dogovor 
za čim večji uspeh turističnega 
leta? 

Zborovanja so se udeležili za-
stopniki obriin, gostinskih podje-
tij in turističnih društev. Na zbo-
rovanju ie bilo govora o medna-
rod^nem letu turizma, na katerega 
se moramo temeljito pripraviti. 
Urediti moramo kraje in gostin-
stvo, ki mora v vsakem pogledu 
zadovoljiti turiste. Letos jih bo 
šlo' skozi našo državo okrog 40 
milijonov. Tudi turistična društ-
va se morajo pripraviti za leto 
turizma in vse druge organizacije 
ter objekti, ki so povezani s tu-
rizmom. 

— Ali ste že pričeli s pripra-
vami v vašem društvu? 

2e pred turistično sezono bomo 
skušali povečati število članov 
oč 300 na 500. Razpošiljali bomo 
propagandni material, zlasti pro-
spekte domačim in tujim turistič-
nim agencijam, pisali propagand-
ne članke v čas^opise in revije o 
kulturno zgodovinskih in prirod-
nih lepotah Ptuja in okolice. Spo-
mladi bomo obiskali spomladan-
siki velesejem v Gradcu in v Za-
grebu. 

— Kaj ima društvo še v pro-
gramu? 

OrgdTiizirali bomo predavanja 
o pomenu turizma in vključevali 
prebivalce v turistično propagan-
do. Turistična p r e d a v a n j bomo 
organizirali tudi na šolah, kjer 
bodo dijaki pisali domače in šol-
ske naloge o turizmu. Najboljše 
-a loge bodo objavljene v časo-
pisih in v Turističnem vestniku. 
Ustanovili bomo še dve turistični 
društvi v Kidričevem in na Ptuj-
siki gori. Vsa turistična društva v 
občini (iz Ptuja, Polenšaka, Go-
mile, Kidričevega in Ptujske go-
re^ se bodo povezala v občinsko 

turistično zvezo, ki bo v tem letu 
: ustanovljena. 

— Kaj bi morale storiti ptuj-
ske trgovine in gostinska podjet-
ja? 

Morala bi se aktivno vključiti 
v mednarodno leto turizma. Pri-
merno bi morala urediti iin izpo-
polniti izložbe in gostinske loka-
le, 

— Katere naloge čakajo društ-
: vo v turistični sezoni? 

Društvo bo organiziralo izlete 
po domovini in v inozemstvo. V 

sačetiDa turietačn« sezone bo ot-
gamiiziraio turističnj teden, v ka-
•terem bo bogait program lo-kalnah 
prireditev. Nasitoipale bodo fol-
klorne skupine, izvedli bomo tek-
movanje v ure jevanju mesta, naj-
lepših trgovin m gostišč, tunstič-
na predavanja. Organizirali bomo 
foto-razstavo, na kateri bodo 

' razs'tavljeni najlepši turistični 
' posnetki in umetniško razstavo 
slikarjev s slikami iz ptujskega 

I območja. V turističnem tednu bo 
tudi občni zbor društva. 

— AH ie kaj mislite na 1900-
letnico Ptuja? 

^ e letos bo društvo organizira-
' lo trgatev skupaj z Zavodom za 

folklorne skupine v vinorodnih 
Halozah s starimi vinogradniški-

I mi običaji. Ta prireditev bi naj 
bila uvod v veliko trgatveno pri-
reditev ob s lavju 1900-letnice 

I Ptuja. 
I Z.R. 

ZATO TAKO 
Cestarji na cestah 

Dopisnik časopisa »VEČER* in 
dnevnika »DELO* F. Hovnik priob-
čuje razne članke o cestah od I. 
do III. reda, o stanju cest, oziroma 
kako bi naj organi, ki so odgovor-
ni za ceste, upravljali oziroma 
upravljajo naše javne ceste. 

Dopisniku — kritiku verjetno 
niso znane finančne možnosti za 
vzdrževanje in gradnjo cest, za 
katere bi potrebovali veliko več 
sredstev in to iz razloga, ker je na 
naših cestah vsak dan močnejši 
promet, za katerega pa obstoječe 
ceste niso bile grajene. 

Promet na naših cestah se je v 
zadnjih 10' letih povečal od 50 ton 
na 15.000 ton v 24 urah. Cestarji 
kot osnovni vzdrževalci cest ne 
morejo uspešno opraviti svojega 
dela, ker 5 km cestnega odseka 
1 cestar v tem prometu ne obvla-
da, več cestarjev pa ni mogoče za-
posliti, ker ni na razpolago finanč-
nih sredstev. 

Pisec navaja med drugim tudi 
to, da morajo ceharji iz svojih od-
sekov na večja skupinska dela. Po-
vedati moramo, da so to redki pri-
meri, vendar zaradi takih del kot 
je na primer popravilo cestnih ob-

jektov ali sanacije manjšega ob-
sega, ne moremo najemati občas-
ne delovne sile,, ker trajajo taka 
dela le po nekaj dni. 

Okrog stanja in vzdrževanja cest 
je veliko vprašanj in je prav, če 

' o njih pišemo v časopisih, vendar j 
bi bilo potrebno, da bi se tisti, ki | 

' hoče pisati o cestah, oglasi pri or-
I ganih, ki upravljajo s cestami, i 
kjer bo lahko dobil potrebne in-

I formacije, ali pa če hoče in se ču- ' 
ti sposobnega, da napotke, kako' 
strokovno boljše urejevati javne 
ceste. 

Zato vabimo zgoraj omenjenega 
pisca člankov, ki ima verjetno do-
volj časa, naj se za informacije 
obrača tja, kjer so na razpolago. 

, RS 

! Pojasnilo l< pismu: 
gospodinje vprašujejo 
v zvezi s pismom, ki stmo ga 

objavili v pre jšnj i številki naše-
ga lista v tej rubr iki pod naslo-
vom Gospodinje vprašujejo, nam 
je posiredovala sani tarna inšipek-
cijia pri občinski skupščini P t u j 
pojasnilo, da kontrolira kvalite-

I to živilskih proizvodov tržna in 
ne sanitarna inšpekcija. 

Z reformo nova sistematizacija delovnih mest 

Delno zmanjšan 
kolektiv SDK 
V SDK in v banki f~Hobljene izkušnje povsod 
koristne 

Služba družbenega knjigovodstva se je med prvimi znašla pred 
vprašanjem, kako ustvariti v bodoče z uslugami dohodek, da bi 
se lahko vzdržala pri celotnem številu zaposlenih in na prejšnji 
stopnji osebnih dohodkov kljub novim pogojem po reformL 

Ti so narekovali novo sistemizacijo delovnih mest, kvalitetno 
izvrševanje z zakonom odrejenih uslug in pravilno delitev za oseb-
ne dohodke določenih sredstev. 

Glede na rešitve, kt so sledile tem spremembam, je odgovoril 
na vprašanja uredništva direktor te službe Borut Carli naslednje: 

Ali bo SDK obdržala tudi v 
nadalje plačMni promet in nad-
zorno funkcijo ali ne? 

»Kot je razvidno iz osnutka za-
kona o službi družbenega knjigo-
vodstva, bodo tej službi tudi v 
bodoče priznane pristojnosti in 
pravice, ki bodo potrebne za 
ugotovitev pravilnega izvajanja 
finančnih predpisov, vendar brez 
pravice poseganja na tista pod-
ročja, ki jih bodo v duhu zakona 
samostojno urejali strokovni or-
gani in organi samouprave.« 

Kaj je narekovalo zmanjšanje 
števila zaposilenih za 14 članic in 
članov kolektiva? 

»Nova sistemizacija delovnih 
mest je zahtevala, da smo morali 
izračunati vrednost uslug, ki iih 
bomo opravljali po novem. Pri 
tem smo ugotovili, da bomo do-
segli premalo dohodka, da bi kri-
li izdatke za osebni dohodek za 
vsa sedanja delovna mesta. Po 
kriterijih glavne centrale za novo 
sistemizacijo delovnih mest pa 
smo ugotovili, da bomo morali 
nekaj delovnih mest ukiniti, zla-
sti tistih, katerih obseg dela se 
|e že doslej občutno zmanjšal. 
Ob splošnem neugodnem in ne-
gotovem vzdušju, ki ga je ustva-
rila kritika prejšnjih pristojnosti 
in prakse SDK, smo se znašli v 
precepu, ali naj nekatera delov-
na mesta že sedaj ukinemo in 
omogočimo prizadetim, da si že 
sedaj pomagajo na primerna no-
va delovna mesta, ali pa nekai 

časa počakamo in to storimo po-
zneje. Večina SDK je takoj po-
stavila okvire za novo sistemiza-
cijo delovnih mest in tako je pri-
šlo tudi pri nas do odpovedi 14 
zaposlenim na različno zahtevnih 
delovnih mestih.« 

Kalko pa ste jim pomagali do 
novih zaposlitev in k je ste našli 
prosta delovna mesta zanje? 

»Vsem 14 prizadetim smo ob-
ljubili pomoč pri iskanju novih 
delovnih mest. Nikdo še ni bil 
razrešen. V tem času smo našli 
razumevanje v 10 raznih kolek-
tivih, kjer so imeli še prosta de-
lovna mesta ali pa so jih odprli 
glede na svoje potrebe in spo-
sobnosti pri nas odpuščenih. Za 
štiri si še obetamo možnost zapo-
slitve, tako da bodo zopet vsi 
imeli delo.« 

Ali so med prizadetimi samo 
zaposleni z manj zahtevnih de-
lovnih mest, ali tudi z zahtevnej-
ših? 

»Različno. Ukinjenih je nekaj 
delovnih mest, ki so zahtevale 
tudi srednješolsko in višješolsko 
izobrazbo. Vsi so že dobili mesta 
drugod. Težje je najti mesta za 
tist ki so prišli v SDK iz drugih 
poklicev.« 

Kako pa bo v bodoče, če se še 
pojavi potreba po otvoritvi no-
vih delovnih mest? 

»V teh primerih bo vse odvis-
no od zahtevnosti delovnih mest. 
Glede na ta bomo morali spreje-

mati mlade, »trakovno redno io-
Une kadre, ki (akajo na zapocli-
tev in bodo imeli za sprejem na 
nova mesta pogoje.« 

In kakšno je sedaj vzdnižje v 
kolektivu? Ali so zaposleni še se-
da j madoduš™ v bojazni, da bi 
izguibili zaposlitev? 

»Ravno glede na zakonski 
osnutek o SDK, na njene dolžno-
sti in pristojnosti, pa tudi glede 
na nadaljnji obstoj v okviru no-
ve zožene sistemizacije, so sedaj 
nomlrjeni In so se zopet zatopili 
v delo, da bodo tudi na nove na-
loge dobro pripravljenL« 

V. J. 

Č-^stitke novim kadrom 
Med nove fakul te tno izobraže-

ne s t rokovnjake šteje P t u j tudi 
dr. Petra Frasa iz Nove ceste 6, 
ki je končal nedavno š tudi j na 
medicinski fakultet i v L jub l jan i 
in je postal doktor medicine. Šti-
pendirala ga je občinska skup-
ščina Ptuj . Seda j je na stažu na 
kliniki v Ljubl jani . 

Pred n j im je končal š tudi je na 
tehniški fakultet i l jub l janske 
univerze Bruno HRASOVEC Z Ma-
riborske ceste 41 ili je postal 
r iborske ceste 41 in je oostal 
dipl. inž. elektrotehnike. Štipen-
dirale so ga Dravske e lektrarne 
Maribor, k j e r bo tudi delal. Zda j 
je v J L A . 

Vprašanji 
bralca 

ZAKAJ NIMAMO v našem me-
stu komisijske trgovine, vp^rašu-
jejo potrošniki - kupci in proda-
jalci, ki že komaj čakajo na 

»JURJEV« SEJEM. 

ZAKAJ STOJI nedokončana 
stanovanjska stavba za hišo šit. 
8 v Prešernovi ulici, vprašuje jo 
reflektanti na stanovanja. 

Volnenka Majšperk proslavila 30. oble::::co obstoja 

Kljub odličnim izdelkom 
proizvodne težave 

Predsednik sindikata, delovno 
predsedstvo, direktor, del kolek-
tiva in pet nagrajenih jubilantov 

Tovarna volnenih izdelkov v Majšperku je imela v soboto, 
25. februarja 1967, sočasno z občnim zborom sindikalne organiza-
cije proslavo za 30-letnlcb obstoja tovarne. Obojega se je udeležilo 
poleg večine kolektiva in samoupravnih organov ter celotne upra-
ve tudi več sindikalnih predstavnikov, in sicer Stjepan Saubert in 
Andrej Ulaga iz Ljubljane, Feliks Bagar iz Ptuja in Jože Segula, 
Franc Klemenčič iz Kidričevega ter predstavnik tovarne Konus in 
drugi. Izmed povabljenih bivših direktorjev te tovarne se je zbora 
udeležil Lojze Jere, drugi pa so poslali pismene čestitke, ker se 
osebno niso mogli udeležiti zbora. 

Delovno, resno in svečano raz-
položenje na zboru je potrdilo, 
da je ta majšperški kolektiv po-
nosen na doslej dosežene uspehe 
in na sloves na tekstilnem trgu. 
Po vseh poročilih in m.nenjih se 
je pokazalo, da se vsi dobro za-
vedajo trenutnih izrednih in ne-
zavidnih proizvodnih težav, ki 
jih sedaj občuti naša tekstilna 
industrija, močno pa jih prizade-
nejo neskladnosti, ki niso posle-
dica gospodarske reforme, tem-
več nereda, kj nastaja na doma-
čem 'n na inozemskem trgu. Ce 
ne bi šlo za prehodne težave, iz 
katenh se vedno znova izkoplje-
mo, bi bil zbor v Majšperku ja-
ven protest proti činiteljem v 
izvozni in uvozni trgovini zara-
di zlorablja.nja pooblastil naše 
skupnosti pri sklepanju škodlji-
vih izvoznih in uvoznih poslov. 

KRITIČNO SINDIKALNO 
POROČILO 

Predsednik sindikalne organi-
zacije Franc Žemljic je prečital 

zboru poročilo o delu sindikalne 
ga odbora v minuli mandatni do 
bi. To vsebuje kritično ocenc 
vseh točk. kjer se razhajajc 
predpisi in življenjska praksa tei 
dolžnosti in pravice zaposlenih 
Iz vseh izhaja vprašanje, kake 

j daleč bodo segli ukrepi gospO' 
i darske reforme in kaj vse bc 
i prešlo iz skrbi skupnosti na po-
sameznike in kako se bo kpnčnc 
izrazila razlika v skrbi za delov-
nega človeka v socialistični in 
drugačni družbeni skupnosti. 

Kolektiv v Majšperku se dob-
ro zaveda, da je prinašala posto-
poma razvijajoča se zakonodaje 
v naši skupnosti delovnim lju-
dem ugodnosti in pravice, da pe 
se te sedaj prehitro ukinjajo, kai 
povzroča pn ljudeh ne voljo ir 
kritiko Varčevanje smatrajo vs; 
za rešilen ukrep v težavah, po-
trebno pa se jim zdi temeljiteiše 
preučevanje vseh možnosti pred 
priznavanjem pravic, ki jih po-
tem ni mogoče vzdržati. Marsi-
kdo se ob tako naglih spremem-
bah ne more znajti. Podaljšana 
delovna doba, odprava zdravlje-
nja v zdraviliščih, omejena mož-
nost letovanja, omejen otroš^ki 
dodatek, malo možnosti za nove 
zaposlitve, omejena proizvodnja 
in drugo so skrbi, ki sežejo da-
nes do vsakega zaposlenega,dru-
ge pa tudi vsakega kmeta in 
vsakdo se vpraša, ka.ko daleč 
moramo sedaj nazaj in kdaj bo-
mo lahko zopet prišli tako na-
prej, da se bodo čutile zopet 
spremembe na boljše. Poročilo 
in mnenja članov kolektiva kaže-
jo ves optimizem in zaupanje, da 
bomo s pametno gospodarsko po-
litiko prebrodili sedanje težave 
in da moramo biti sedaj samo-
upravnim organom v toliko več-
jo pomoč, da bodo vse odločitve 
pametno preudarjene in življenj-
sko izpeljane, da ne bo novih 
napak in da bodo sedanje gospo-
darske težave in rane lažje ce-
lile. 

TRENUTNO VECJE TEZAVE 
KOT SI MISLIMO 

Ivo Vidiic in Anton Campa sta 
nazorno pojasnila navzočim vse 
skrb: in težave, da bi obdržali 
fVoizvodnjo in kolektiv v celoti 
;n da bi premagali težave z izvo-
zom izdelkov, z uvozom surovin, 
s pojavi na tekstilnem trgu, ki 
ponuia za v.šie cene slabše bla-
go, kot so ga naši delovni l judje 

I navajeni iiz naših tovarn, in s po-
javi pri uvozu surovin, zaradi 
katerega mora Majšperk izvažati 
za bagatelo svoje izdelke, da bi 
dosegel surovino (česanko in mi-
ka.nkoi, ki mu je nujno potrebna. 
Pri uvozu se okoriščajo posred-
niki, ki kupujejo v inozemstvu 
blago po nižjih cenah' in zaradi 
njihovih pribitkov potrošnik pla-
čuje slabše uvoženo blago mno-
go dražje kot je domače najkva-
litetnejše. Dogaja se, da prihaja 
domače poceni izvoženo blago 
nazaj kot drago uvoženo in tak-
šen nered zasluži vso kritiko na-
še javnosti. Mnenja vseh so zbra-
ni resno poslušali, ker so našli 
v njih odgovor na vprašanja, 
zakaj ni boljšega osebnega do-
hodka, zakaj ni več sredstev v 
skladih, zakaj se mora vsakdo 
boriti za svoje delovno mesto in 
zakaj ni možnosti za zaposlova-
nje mlajših izšolanih kadrov. 

Navzoči predstavniki so česti-
tali kolektivu za dosedanje uspe-
he, želeli pa so mu tudi, da bi te 
težave junaško prebrodil in uča-
kal zopet lepših dni v tekstilni 
proizvodnji. 

IZPIT ZRELOSTI HALOŠKIH 
TEKSTILCEV 

V svečanem delu, za 30-letnico 
tovarne, je govoril zbranim di-
rektor tovarne Vilko Skrbinek. 
Po aplavzu, ko je prišel na oder 
in ko je končal nagovor, se je 
videlo, kako je priljubljen v ko-
lektivu ravno zaradi izredne pri-
zadevnosti skupno s svojim stro-
kovnim štabom in samoupravni-
mi organi, da bi breZ malodušja 
premagala tovarna vse težave. 
V svojem nagovoru o zgodovini 
tovarne v 30 ietib je med drugim 
dejal: 

»Ko ob 30. obletnici obstoja 
podjetja bežno pregledujemo nje-
govo skromno kroniko nastanka 
in razvoja, ob katerem so se 
vzgajali tudi naši domači haloš-
ki tekstilci, lahko smelo trdimo, 
da so položili naši tekstilci v treh 
desetletjih izpit zrelosti in da so 
predvsem v kvaliteti, če že ne 
presegli, pa vsaj dosegli razvoj 
najstarejših tekstilnih generacij 
pri nas. Ni malo primerov, da de-
la v našem podjetju poleg očeta 
in matere tudi sin oziroma hči. 
To se pravi, da smo v pičlih 30 
letih ustvarili že dve generaciji 
tekstilcev, ki bodo usposabljale 
tudi nadaljnje generacije. Imamo 
že tudi lastne strokovnjake — 
domačine, sicer mlade, vendar 
polne mladostne energije, ki bo-
do brez dvoma s pridobljenim 
teoretičnim znanjem v strokov-
nih šolah in s pomočjo prakse ob 
nesebični podpori starejših in iz-
kušenejših tovarišev lahko posta-
li njihovi dobri nasledniki, tako 
da ne bo naša 30-letna jubilantka 
Tovarna volnenih izdelkov Maj-
šperk nazadovala, pač pa neneh-

(Nadaljevanje na 5. straru) 



Koncert Zarje iz Trbovelj 
in Svobode iz Ptu<a 

v soboto, 25. f e b r u a r j a , s ta v 
N a r o d n e m d c m u .pred poLno d v o -
raino aastoipila mošk i pevsk i 
/.bor ZAR.T.A, iz T r b o v e l j in D F D 
S V O B O D A iz P t u j a . Izvatjala s ta 
dela domaičih a v t o r j e v od G a l l u -
sa do S r e b o t n j a k a . V p r v e m d e -
lu konce r t a s:o b i le na s p o r e d u 
u m e t n e in b o r b e n e pesmi , m e d 
n j i m i tudi u g l a s b i t v e znarnih s lo-
veasikjh l i t e r a r n i h del, kot Oče 
naš hla-pca J e r n e j a , K e t t e j e v a pe -
sem Na t rgu in Aiikerčeva r c -
m a n c a S p a k . P r a v t ako so bila 
i z v a j a n a nove j ša dela . ki so n a -
s ta la po d rug i svetovna vojni , ko t 
Veniur lmi jeva Pesem ta lcev in 
S r e b o t n j a k o v a Kolona . V d rug i ^ 
polovici k o n c e r t a s ta oba zbora j 
izvajiaia nairedne pesmi, k i p r e d - 1 
stavl j ia jo železen i'eperfcoar v s a - ' 
kega zbora. Razen teh pesmi s m o 
še slišala r u s k o D v a n a j s t r a z - • 
bojinikov t e r črn.siko d u h o v n o 
Globoka reka . 

Trboveljčama .so začeli z A d a -
mičevo R u d a r s k o h imno , s k a -
tero so se i ia juč i inkovi te je p r e d -
Sitavili. Med gos tu joč im zborom 
in občinS'tvom j e t a k o j nastalia 
neka nev idna vez, ki je cd p e s m i j 
do pesmi pos t e j a l a še čvrste,]ša. i 
Pod t a k t i r k o Rihairda Beueirma-
na je š t i r idesetčlamski zbor o b - j 
čuteno. b a r v i t o in zvoneče odpel 
deve t pesmi, k j e r se je v v s a k e m 
t a k t u j a s n o odražala n a j v e č j a 
zbranopt in p r i zadevnos t pevcev 
s p e v o v o d j e m na čelu. T a k o kot 
pri vsak i n 'arodm, se }e tudi pri 
u m e t n i pesmi, ki zah teva vvsjo 
pevske ku l tu ro , čutilo, da so do -
5.e,5?l)i za a m a t e r s k e zbore n a r a v -
no?! p r e s e n e t l j i v o visoko s top-
njo. j 

Domači pevski zbor pod vod- ' 
5t\ 'om B r a n k a R a i š t e r j a se je po ' 
L^elikem m e d n a r o d n e m uspehu . ' 

C'kto,bra lani , preclj>tavil d o m a č e -
m u rodu p t u j s k o p e v s k o t r a d i -
m u obč in s tvu s S i m o n i t t i j e v o p e -
s m i j o Sov raž im in l j u b i m , s k a -
t e ro j e že v Gorici dosegel d r u g o 
mesto . Tud i s e d a n j i n a s t o p v N a -
r o d n e m d o m u j e dokončino d o k a -
zal, da je b i lo mednai rodnc p r i -
z n a n j e r e sn i čno zasluženo- Vsak 
posluša lec se j e l a h k o prepr iča l , 
kaiko zbor k l j u b maloš-tevilnosti 
p r e m a g u j e vse de lovne ov i re in 
poln idea l izma p o s r e d u j e m l a j š e -
cijo. Opazi t i j e bi lo tudi , k a k o 
iina vsak posamezn i pevec m a l o -
š tev i lnega zbora svojo polno v lo-
go, k a j t i če on odpove, n a s t a n e 
p razn ina , ki u č i n k u j e na celoto. 

Vsak resen posluša lec se jo p n 
t em zamisl i l in se vpraša l , k a j 
bo t a k r a t , k c bodo ti pevci, k a -
t e r ih večina p o j e že dvaijset let . 
p r e n e h a l i nas topa t i . AH res m e d 
p t u j s k o mladiniO ni pevcev, ali 
pa j ih m l a d i n s k a o rgan izac i j a in 
zbor ne z n a t a p r i t egn i t i ? 

N a s t o p tirboveljiskega in . do -
mačega pevskega zbora v P t u j u 
je poseben k u l t u r n i dogodek, ki 
je dokazal , da je tudi za g lasbe -
n e p r i r e d i t v e m e d naš imi l j u d -
mi dovo l j z a n i m a n j a , s a j so dvo-
r a n o naipKjlnili do ziadnjega k o -
t ička in dolgo izvaja in je s p r e m -

" 7 najve<'-iio p o e o m . / t jo . Ta 
p r i m e r p a č dovx)l,i jis n c za / r a -

že u s t a l j e n o m n e n j e n e k a t e -
rih, ki n a g l a š a j c , d a P t u j z oko-
lico n i m a smiisla za koncer<:e, k ^ r 
se je posebno pokaza lo pr i n a -
s topu A k a d e m s k e g a pevskega 
Abora T O N E T O M S i C iz L j u b -
l j ane , j a n u a r j a 1967. Odkr i l o se 
je, da t e m u ni t ako , a m p a k j e 
v semu k r iva p res laba o r g a n i z a -

, c i ja . K t ako od l i čnemu ob i sku je 
s e d a j p r ipomogel vsak posamez-
ni pevec, ki je pri celotni orga-
nizaciji sodeloval. Obč inska zve-
za D P D »SVOBODA« in obč in -
ski s ind ika ln i sve t od l ično p r i -
speva ta k pevski mora l i celiotne-
ga zbora , s a j so za t a k š n e p r i r e -

I d i tve p o t r e b n a f i n a n č n a s r e d -
s tva . O b e m a se zbor z a h v a l j u j e v 
p r e p r i č a n j u , da to s o d e l o v a n j e 

S ne bo p reneha lo . Z a v e d a t i se m o -
ramo, da de lovni človek ne m e -
re živeti le od golih m a t e r i a l n i h 
dobr in , a m p a k je p r a v t a k o po -
t r e b e n tudi k u l t u r n e h r a n e . 

ZAVOD ZA PROSVETNO-PEDAGGŠKO 
SLUŽBO V MARIBORU IN NJEGOVE 

NALOGE NA PTUJSKEM IN ORMOŠKEM 
OBMOČJU 

Zavod za p rosve tno p>edagoško 
s lužbo v M a r j b o r u , ki obsega 
tudi občini P t u j iin Ormož, j e že 
izdelal de lovn i n a č r t za le to 1967, 
ki bo ve l j a l r azen za n a v e d e n i 
še za obč ine Maribor^ L e n a r t in 
SlK>ven.sko Bistr ico, in s icer za 
vzgo jno v a r s t v e n e us tanove , do -
move, o s n o v n e šole, pok l i cne in 
n j i m so rodne šole, g imnaz i j e , 
t e h n i š k e in n j i m s o r o d n e šole 
t e r šole za i z o b r a ž e v a n j e u č i t e -
l j e v t e r vzgoj i te l jev . N a d a l j e bo 
ve l ja l tud i za u rne tn i ške šole, 
posebne šole, šole in o d d e l k e za 
odras le t e r za c e n t r e za s t r o k o v -
no i zobraževan je . 

Zavod za p p s lužbo bo o p r a v -
l j a l vso p r o s v e t n o - p e d a g o š k o 
službo s amos to jno in de lno s po-
m o č j o zavoda za šols tvo S R S v 
okv i ru tega de lovnega nač r t a — 
in s icer sp lošne na loge kot so 
s p r e m l j e v a l n o in ana l i t i čno delo, 
i n s t r u k t i v n o delo, n a d z o r o v a n j e , 
s a m o u p r a v l j a n j e v šolstvu, p e -
dagoška d o k u m e n t a c i j a in ev i -
denca, s t r o k o v n o i z p o p o l n j e v a -
n j e pedagošk ih sve tovalcev , sa -

m o u p r a v n o ope ra t i vno in go 
dairsko-finano.no poe lcvan je / J -
voda, sode lovan je z d rug imi 
vodi, u s t a n o v a m i in o r g a n i z a r i -
j ami . 

Delovni nač r t so razdeli l i 
dva dela, in sicer na naloge in 
de j avnos t i zavoda ter na na lo se 
in d e j a v n o s t i v sode lovan ju z 
zavodom za šolstvo SRS. 

Z de lovn im n a č r t o m je določil 
zavod na loge za posamezne č la-
ne de lovne skupnos t i , sode lav -
ce in rok za izvrš i tev del. in si-
cer za vsako splošno nalogo po-
sebej , vseb ino dela, t r a j a n j e m 
čas t e r ved jo dela, t e m e l j n e a k -
tive, š tevi lo č lanov in pod roč -
j e ak t i va , in v s e b u j e nidi p o d a t -
k e o šolah, zavodih in cen t r ih , 
k j e r bodo o p r a v l j a l i t e naloge. 

Delovni nač r t zavoda leto 
1967 so p r e j e l e vse občine, da 
bodo imele vpogled v cbseg in 
p r i s to jnos t i te r na loge zavcKia 
in č lanov n j e g o v e de lovne s k u p -
nosti. 

V. .)-

Pred sejo kra jev-
nega odbora SZDL 

Rogoznica 
v ponede l j ek . 6. m a r c a 1967, 

ob 17. ur i d r u g a r e d n a in razš i r -
jena se j a K r a j e v n e g a odbora 
SZDL Rogoznica v z a d r u ž n e m 
domu na Rogoznici. 

Na seji bodo izdelali nač r t za 
uresniči tev de lovnega p r o g r a m a , 
ki ga je Sprejela k r a j e v n a kon-
ferenca in k r a j e v n i odbor SZDL 
aa prvi seji . Posebno pozornost 
oodo posvetil i p r i p r a v a m na 
vandidac i j ska zbora, ki bosta v 
iače tku m a r c a v Podv inc ih in v 
Pac in ju . na ka t e r ih bodo do-
končno izbrani kand ida t i za od-
bornika obč inskega zbora S k u p -
ičine občine P t u j za vol i lno enn-
o. ki obsega vasi Snodn j i Velo-
/ lak . P a c i n j e in Podvinci . Za 
nožna k a n d i d a t a sta bila na k ra -
evni konfe renc i S Z D L Rogoz-

nica p r e d l a g a n a inž. S t a n k o Ko-
r e n j a k iz P o d v i n c in J a n e z Si-
mon ič iz P a c i n j a . 

Na sej i K O S Z D L Rogoznica 
pa se bodo t o k r a t pogovoril i o 
sode lovan ju S Z D L z organizac i -
j ami ZMS, ZZB NOV, T V D P a r -
t izan. d r u š t v o m upoko jencev , 
p rosve tn im d r u š t v o m in d rug i -
mi, ki d e l u j e j o na t em področ ju , 
za k a r so povabi l i tudi p r e d s t a v -
n i k e teh o rgan izac i j na sejo. Do-
končno bodo spre je l i sk lep o 
us tanovi tv i pol i t ičnega a k t i v a pri 
K O SZDL Rogoznica in o f o r m i -
r a n j u vaških odborov SZDL. ki 
n a j bi v bodoče deloval i v vseh 
vaseh, t ako d a se bo organizac i -
ja SZDL čim bo l j p r ib l iža la ob-
č a n o m in n j i h o v i m p rob l emom. 
T o k r a t bodo na seji K O SZDL 
sodelovali tudi p reds t avn ik i 
osnovnih šol. ke r si občani želi jo 
t e sne j šega sode lovan ja s kolek-
tivi šol, k j e r n j ihovi otroci obi-
s k u j e j o pouk. K O S Z D L bo se-
z n a n j e n tudi z zak l jučk i z a d n j e 
k r a j e v n e k o n f e r e n c e Rdečega 
križa, ker v S Z D L meni jo , da b-
se moi-alo d e l o v a n j e RK m o č n e j e 
čutiti na tem področ ju . 

F B 

S din za va r s tvo in še za ma l i co 
i n i k a k o r ni visok. 

V Kid r i čevem j e m n o g o o t rok , 
j ki so več ali m a n j p repuščen i sa -
m i m sebi in s t a r š e m o m e n j e n i 
znesek n e bi smel p r e d s t a v l j a t i 
p rob lema , da bi bil o t rok v v a r -

I s tvu, sami p a sproščeni skrbi za 
I o t roka pri svo j em delu. Tudi šol-
ski uspeh bi bil boljš i . 

V Kid r i čevem je t r eba n a j t i 
tudi p ros tor za o t roško igrišče, 
s icer bo ves t r ud k r a j e v n e s k u p -
nosti ok rog u r e j e v a n j a n a s e l j a 
zas ton j . Otroci so tudi v večni 
nevarnos t i p red m o t o r n i m i vozi-
li, če se vsepovsod ig ra jo . 

Vinko T u r k 
I 

ZANIMIVOSTI 

LOGIČNO 

Uči te l j : Pe te r , pove j mi , kdo 

je bil oče L u d v i k a XVI.? 

P e t e r : L u d v i k XV. 
Uč i t e l j : Dobro. K d o pa je bil 

oče K a r l a VIL? 
P e t e r : K a r i VI. 
Uč i t e l j : K r a s n o ! No, k d o pa j e 

bil oče F r a n c a L? 
P e t e r : F r a n c 0. 

SLUŽBENA DOLŽNOST 
v b a r vs topa žepar in sreča 

tovar iša po pokl icu. 
— P o z d r a v l j e n . K a k o gre? 

I — Oprost i , d rug ič bova govo-
j r i la . G r e m n a moško m o d n o r e -
vi jo . . 

— Da nisi znorel . N i m a š ka.i 
d rugega počet i? . 

— R a v n o na robe . To je pak l i c -
ni o p r a v e k . ? ? ? 

— Da, da. M o r a m v e n d a r ve -
deti , kj'^ bodo vši t i žepi 

V LETU TURIZMA Bi NAJ SPOZNALI 
KRAJEVNE ZANIMIVOSTI 

Glede na l e to šn j e tu r i s t i čno 
le to s ta da la p o d p r e d s e d n i k ob-
č inske s k u p š č i n e Vlado Vrečko 
in nače ln ik odde lka za p l an An-
ton P u r g p o b u d o za k r a j e v -
n e p r i r e d i t v e v vseh k r a j i h 
v občini , k j e r o b s t a j a j o po-
m e i n b n e j š e f o l k l o r n e skup ine . 
Za to bi pr iš l i v poštev M a r k o v -
ci, Cii^kovce., Po lenšak , Videm, 
Gk>mila in Dornava , k j e r so za-
n i m i v e skup ine , ki so g lede na 
množ ičnos t in d o b r o o r g a n i z i r a -
nos t sposobniG p r ikaza t i m a r s i -
k a j , k a r l a h k o m n o g e pr i spe \ ' a 
k v z b u j a n j u z a n i m a n j a tu r i s tov 
za r a z n e p r e d e l e v p t u j s k i obč i -
ni. 

P o l oka ln ih tu r i s t i čn ih p r i r e -
d i t v a h bi o rgan iz i ra l i pod Gorco 
skup i lo vel iko množ ično p r i r e d i -
t ev v na rav i , ki bi n a j t r a j a l a 
ves d a n ni bi n a j p repr i ča la u d e -
ležence, da je v naš ih k r a j i h več 
tu r i s t i čn ih zan imivos t i kot .vih 
z m o r e j o p r ikaza t i in opisat i r a z -
ne razglednice , zeml jev id i , t u r i -

st ični p rospekt i , p l aka t i in k n j i -
žice. Sposobnos t domač ih skup in 
za lep nas;top, njdhova veseias t 
in raz ig ranos t , p r i s tnos t in m n o -
žičnoist l ahko zbud i jo pri t u r i -
stih mnogo več z a n i m a n j a za k r a j 
ko t s amo vabi lo na ogled m e -

i sta in na pogost i tev pri polni mi -
j zi specialdtet. Te .je mogoče po-
! nudi t i gostom tudi v na rav i , na 
j soncu ali v senci, na t r a v n i k u ali 
j na robu gozda, in t ako bi tudi 
n a j biilo pod Gorco na cen t r a ln i 
p r i red i tv i . 

Vse te zamisl i m e r i j o na t r g a -
tveno p r i r e d i t e v v Halozah v o k -
tobru . ki bo sicer zah teva la m n c -

I go p r i p r a v in tudi p o d j e t n e in 
^ v z t r a j n e l j u d i v pr ipravl jadnii 
odbor , ki n a j b o l j vedo, k a j bodo 

I l ahko pokaza le s k u p i n e in kol iko 
I l j ud i t i a j š t e j e jo . 

1 Vs3 p r i r ed i tve , ki bodo p red 
1900-let.mco P t u j a 1969. leta: bo -
de n e k a k a gene ra lka na p r i r e -
d i tve tega leta . 

DPM v Kidričevem 
V torek , 21 febr . t 1., smo 

imeli v K id r i čevem občni zbor 
DPM Kidr ičevo, ki je bil is točas-
no tudi rod i te l j sk i ses tanek . To 
se j e pokaza lo kot pozi t ivno. Pr i -
šlo je mnogo s taršev, r a z p r a v a 
pa je bila ž ivahna . 

R a v n a t e l j i c a šole je v svo jem 
poročilu ana l i z i r a l a pol le tn i 
uspeh, ki ni na zaže l jeni višini . 
Starš i . na jb rž p r e m a l o sode lu je -
jo z otroci pri šolskem delu. Po-
sebe j so pr izadet i otroci iz Lov-
renca , ki se s kolesi vozi jo v šolo. 
T e m bi mora l i v s a j v z imskem 
času zagotovit i p revoz z av to-
busi. 

P r e c e j r a z p r a v e je bilo v zve-
zi z v a r s t v e n i m c e n t r o m pri šo-
li. za k a t e r e g a kaže jo za in te res i -
rani starši p r e m a l o z a n i m a n j a . 
P r i j a v i l o se je le dese t o t rok , šo- j 
la pa za to š tevi lo ne bo n a j e -
m a l a vzgoj i te l j ice . Znesek 2500 

Priprave na 8. ma-
rec v Lovrencu 

Pros l ava dneva žena je v Lo-
v rencu že t r ad i c iona lna priredi-
tev. Tudi letos bodo učene: 
osnovne šole z nas topom na 
odru razveseli l i svo je m a m i c e ir 
babice. 

P r i p r a v e na ta dan so se pri-
čele v k r a j e v n e m odboru SZDL 
Lovrenc že v zače tku f e b r u a r j a . 
Določili so nede l jo , 5 m a r e c 1967, 
kot n a j p r i m e r n e j š i dan za to pr i-
redi tev . T a k r a t bodo ob 15. ur i 
n a j p r e j vse u r a d n e svečanost i , 
sledila j im bo pa p lesna zabava . 

Mar l j iv i odborn ik i SZDL so 
mislili tudi na žene, ki j ih je 
bolezen pr ik len i la na pos te l jo in 
ne bodo mogle pr isos tvovat i 
skupni proslavi . Teh je v vaseh 
Ple ter je , Zupeč ja vas, Lovrenc in 
Apače k a r d v a n a j s t in jih bo 
obiskala posebna de legac i j a s 
skromnimi dar i l i in na j l epš imi 
žel jami. 

Ke r vse p r i p r a v e p o t e k a j o no r -
Tialno, u p a j o p r i r ed i t e l j i na ve-
ik odziv žena, ki so kot v e d n o 
:udi letos p o v a b l j e n e s sp r em-
stvom. P rep r i čan i so. da bodo 
jspeli ust reči vsem že l j am in 
j r i č a k o v a n j e m žena" in d^?klet. ki 
;i s t r d i m k m e č k i m delom res 
zaslužijo m a j h n o pozornos t p r a v 
i j i m v čast . 

Lux 

Moia pot v šolo 
Doma sem v Medvedcah. Naša 

hiša stoj i ob robu gozda in je 
bliz-j vasi. Obdaja jo lepa n a r a -
va, poleti je vSe v zelenju, pozimi 
pa se sneg sveti v soncu kot kris-
tali. zato se mi zdi posebno pozi-
mi vse zelo romantično. 

Do šole imam pol u re hoda. Ko 
odprem vežna vrata , se mi pogled 
ustavi na prelepem sadovnjaku in 
potuje dal je na visoke smrekove 
in l istnate gozdove. 

Obiskujem VIH. razred osnovne 
šole v Majšperku. Pot v šolo je 
posebno poleti zelo vesela. Kopiaj 
zavijem po ozki nofi mimo sosedo-
ve domačije, že zaslišim kr ičanje 
sošolcev in sošolk. Ko se jim pr i -
dr-jžim gremo skupa j do šole, med 
pot jo po se pogovarjamo. Med po-
t jo vidim tudi kmete, ki de la jo na 
polju. Da pa nam je pot čim k r a j -
ša, si včasih zapojemo tudi kak-
šno pesem. Takšna je pot poleti. 

Vse drugače pa je pozimi, ko za-
pade debel sneg in so visoki za-
meti. Takra t je pot v šolo in do-
mov zelo težavna. Ob takih pr i-
merih hodimo v šolo tudi uro ali 
več. Zato grem pozimi v šolo že 

zelo zgodaj - skora j še v temi. 
Ker grem prece j časa skozi gozd. 
me j e včasih p rav strah. Zdi se 
ml, kakor da je vsak štor spre-
men jen v pošast. 

Pra dobro se spominjam dogod-
ka. ki se mi je pripeti l lansko zi-
mo. Ko sem šla zgodaj z ju t r a j 
skozi gozd v šo-o, mi je nasproti 
po ozki poti pri tekel velik, črn 
pes. Ker je bilo še temno sem 
sprva mislila, da mi gre naproti 
kakšen človek. Toda. ko sem za-
gledala psa, Fem obstala in od 
s t rahu skora j omedlela. Uijiaknila 
sem se m-j v sneg, toda pes je za-
čel renčati in mi kazati zobe Ker 
nisem imela pri sebi ničesar, da 
bi se lahko ubranila , sem vzela iz 
žepa robec in mu ga vrgla. Pes je 
robec takoj pograbil In ga začel 
trgati, jaz pa sem se mu medtem 
izmuznila. Nato pa sem vsa t rda 
od strah-j odhitela v šolo. 

Take in podobne dogodke doži-
vim med potjo v šolo ah domov. 
Toda k l jub temu grem v šolo ze-
lo rada. 

Potisk Majda 
V i n . b razred 

osnovne 'šole Majšnerk 

XLVf Odlomki iz življenja heroja 
P r v a n e m š k a skup ina , ki je 

p r i spe la n a v r h sosednega h r iba , 
ni na le te l a na pa r t i zane , k a k o r 
je p r i čakova la . Na h r i b u p a se 
je odpoči la in k a k o r je izgledalo, 
se je odločila, da si bo p r i p r a v i l a 
topel z a j t r k , s a j j e zagorel ogen j . 

Nad nemšk imi vo jak i na h r ibu 
so krožil i n e m š k i av ioni , piloti 
pa oči tno niso vedel i , da je n a 
h r i b u n e m š k a v o j a š k a skup ina , 
d r u g a č e ne bi p i iče l i n a n j e si-
pat i bomb . P o č e t j e n e m š k i h 
av ionov j e zmed lo n e m š k o top-
n ičarsko s k u p i n o v dolini , ki je 
pr iš la pešad i j sk i skupin i v po-
moč. Topn i ča r j i so pričeli lezti 
v h r i b in besne t i s topovi nad 
svoj imi . Dobri dve ur i j e To-
m a ž opazoval z n a s p r o t n e g a h r i -
ba bi tko, ki j e d i v j a l a med N e m -
ci in zdelo se m u k a r n e v e r j e t -
no, k a r je videl . Ka te r i p a r t i z a n 
bi se ne na s l a j a l ob t e j resn ic i ! 

T a k o je opisal Ivan C e r a r do-
godek iz zgodovine P r v e g a za-
savskega b a t a l j o n a , ko se je m u -
dil b a t a l j o n m a j a 1943 v okolici 
T r o j a n in sta ga ob iska la S t a n e , ' 
k o m a n d a n t in Tomaž , k o m i s a r 
IV. o p e r a t i v n e cone. 

S e d a j p a se v r n i m o d v a mese -
ca n a z a j od t ega dogodka , k e r 
n a m je b r s k a n j e po a rh iv ih v^ 
z a d n j e m t e d n u odkr i lo še n e k a j j 
dogodkov iz ž i v l j e n j a k o m i s a r j a 
T o m a ž a v t i s t ih dnev ih . 

Napisa l i smo, da se je T o m a ž 
na koncu f e b r u a r j a napot i l n a 
Do len j sko v g lavn i š t a b NOV in 
POS. Vods tvo na rodnoosvobod i l -
nega g i b a n j a je b i lo v t e m ob -
d o b j u v Dolomi t ih , k j e r se je n a -
selilo v s red in i o k t o b r a 1942 in 
os ta lo do a p r i l a 1943. 

K o m a n d a n t g lavnega š t aba je 
bil t e d a j Ivan M a č e k - J e r n e j Po-
savec, poli t ični k o m i s a r pa Bo-
ris K i d r i č - P e t e r Ka lan , ki je bil 
o b e n e m tudi s e k r e t a r lOOF. Na-
mes tn ik k o m a n d a n t a je bil J a k a 
Avšič, genera ln i po lkovnik b ivše 
jugos lovanske vo jske . S t a b so 
ses tavl ja l i še: Mihevc, T r d i n a , 
dr, Bri le j , Pavšič , Vrhove in Le-
skošek, 

25. m a r c a 1943 je pisal T o m a ž 
z g lavnega pove l j s tva š t abu IV. 
o p e r a t i v n e cone, da se je srečal 
v P o d t u r n u pri Dolen j sk ih To-
pl icah z de l ega tom CK K P J — 
I v a n o m L o l o - R i b a r j e m . T o m a ž u 
je p r i t rd i l , da je Š t a j e r s k a n a j -
težj i te ren v celi Jugos lav i j i za 
r a z v o j NOB. T o m a ž piše d a l j e : 
» K l j u b zaos ta lemu po loža ju n a m 
je Ivo Lola R iba r izrekel p r i z n a -
n j e . " V p i smu č i t amo še: >^Ko 
človek vidi u s p e h e N O B v l j u b -
l j ansk i pok ra j i n i , ga k a r s r a m 
p o s t a j a zaradi nemogočega vo j a -
škega o p o r t u n i z m a n a na.ši s t r a -
ni. V o b r a m b i smo še dobr i , t oda l 
v ofenzivi smo obupn i . Brezpo-) 
go jno je t r eba zavzemat i posto-
janke!« Iz p isma, ki ga je poslal 
20. m a r c a 1943 š t a b IV. o p e r a t i v -
ne cone g l a v n e m u ' š t a b u , je To-
m a ž zvedel , d a je K a m n i š k i ba -
ta l jon uničil 6. m a r c a orožniško 
pos t a jo v Ihanu , da je Zasavski 
b a t a l j o n napade l Moravče . S a -
v in j sk i ba t a l j on pa so s o v r a ž n e ' 
eno te t r i k r a t razbi le . 

T o m a ž se je vrni l na Š t a j e r s k o 
ap r i l a 1943. Iz obš i rnega poro-
čila, ki s ta ga pos la la k o m a n -
d a n t in pol i t ični k o m i s a r IV. 
o p e r a t i v n e cone S t a n e in T o m a ž 
12. apr i la s l a v n e m u š tabu NOV 
in POS, r azv id imo pol i t ični in i 

vo jašk i po loža j na Š t a j e r s k e m v 
t em obdob ju T o m a ž e v e g a poli-
t ičnega in vo j a škega dela . O ne-
sreči Pohor skega b a t a l j o n a še 
nis ta mog la poročat i nič točne-
ga. S t a n e j e poslal na P o h o r j e 
m a n j š o eno to iz Koroškega ba -
t a l j ona kot j e d r o za mobi l i zac i jo 
novega b a t a l j o n a . Na vsem ša le-
š k o - m i s l i n j s k e m področ ju je bil 
v tem času le en sam ak t iv i s t 
OF. v e n d a r je bil t e r en dobro 
povezan, a bnez t e r ensk ih odbo-
rov OF. Nič ak t ivnos t i ni bilo 
na področ j ih S l o v e n j Gradca , 
D r a v o g r a d a in na levi s t ran i 
Drave . V Sav in j sk i dolini se je 
po loža j izbol jšaval vzpo redno s 
položaj i na f r o n t a h . Zveze s Ce-
l j e m so se dob ro razv i j a l e . V 
r e v i r j i h je bil po loža j dober v 
H r a s t n i k u , slabši v T r b o v l j a h in 
Zagor ju . ' 

T o m a ž in S t a n e s ta znova po-
roča la g l a v n e m u š t abu 29. ap r i l a 
1943. V poročilu č i t amo . da se 
v k a m n i š k e m okolišu, ki spada 
pod IV. o p e r a t i v n o cono. dobro 
r azv i j a mobi l izac i ja . P rv ih 31 
mobi l i z i r ancev so poslali na Do-
l e n j s k o v C a n k a r j e v o br igado. 
Na t r a n s p o r t č a k a novih sto no-
vi nceu.^'" Od 15. do 19. apr i la so 
h a j k a l i Nemci od Domžal do Za-
gor ja . Oba b a t a l j o n a na t e m . 
področ ju . Kamni šk i in Zasavsk i ! 
s ta v h u d e m položa ju , neka te r i 
borci so poleg tega še s labo ali 
celo neolDoroženi. Zarad i i zda je ; 
je sovražn ik v pa r t i zansk i bol- , 
nišnici pobil 8 r a n j e n c e v in bol-
n i ča r j a . Med h a j k o je ba t a l j on ^ 
napade l r u d n i k v Zago r ju in j 
uničil e l e k t r o m o t o r j e . Kamni šk i j 
b a t a l j o n jr> uničil most na cr^+i ' 
K a m n i k — D o m ž a l e . V sporoči lu 

nis ta napisa la , da s ta pri mnog ih 
napad ih S t a n e in T o m a ž s ama 
sodelovala . Iz o d r e d b e 9. m a j a 
1943 zvemo, da je š t a b IV. ope-
r a t i v n e cone uvede l o d l i k o v a n j e 
- u d a r n i k IV. cone«, k a r l ahko v 
vel iki mer i p r i p i s u j e m o Tomažu , 
ki je s t remel s p o h v a l a m i dv i - j 
gati bo jnega d u h a . j 

Vo jno poročilo š t a b a IV. ope- l 
r a t i v n e cone 22. m a j a 1943 nas i 
s e z n a n j a , da je bi lo v Kamni -1 
škem b a t a l j o n u t e d a j 219 borcev, j 
v Zasavskem 158 in v S a v i n j -
skem 74. 

2. j u n i j a 1943 sode lu j e T o m a ž 
pri s e s t a v l j a n j u dveh na redb . 
P r v a zah teva , da p r ično s čišče-
n j e m bele ga rde v pa r t i z ansk ih 
v r s t a h na Š t a j e r s k e m , d r u g a pa, 
da p r ično eno te NOV in P O S s 
se l i tv i jo sovražnih druž in . Ti 
ukrep i so n u j n i ! 

S t a b IV. o p e r a t i v n e cone je 
poslal 4. j u n i j a 1943 znova r a -
por t g l a v n e m u š tabu , iz k a t e r e g a 
r azbe remo, da je K a m n i š k o - z a -
savski ba t a l jon p r eneha l z mob i -
l izacijo. Kaznoval i so ga zato z 
g ra jo . Sav in j sk i ba t a l j on pa je 
pričel mobi l iz i ra t i v NOV P a r -
t izani so napadl i tudi orožniško 
pos t a jo v Zg. T u h i n j u in v 
S m a r t n e m v T u h i n j s k i dolini. 

P r v e dni j un i j a 1943 je pr i -
spelo v š t ab IV. o p e r a t i v n e cone 
d n e v n o pove l i e g lavnega š taba , 
ki so ga napisal i 27. m a j a . Člani 
š t aba so ga o b r a v n a v a l i . Tomaž 
pa ga je dal razmnoži t i v tehni -
ki. da so ga ob ravnava l i vsi ko-
m a n d a n t i , k o m a n d i r j i in po l i tko - ' 
m i sa r j i v svoj ih eno tah . V dnev - i 
nem pove l ju g lavnega š t aba je j 
T o m a / čital o odloči lnih doaod- i 
k ih na sve tovnih f r o n t a h . SZ se I 

p r i p r a v l j a na ve l iko ofenzivo. 
Sovražn ikova ofenz;iva ni uspe-
la v Bosni in na H r v a š k e m . Af r i -
ška f r o n t a je l ikv id i rana . Tun i s 
in Bizer ta sta v rokah zavezni -
kov. Na vrs t i je o fenz iva zahod-
nih zavezn ikov v Evropo. Bom-
b a r d i r a n j e i t a l i j ansk ih mes t ka-
že p r i p r a v e na d rugo f ron to . 
Church i l l ov govor v Amer ik i je 
pokazal , da hoče jo zavezniki 
v o j n o č i m p r e j zak l juč i t i z inva-
z i jo v Evropo in r azb remen i t i 
Sov je t sko zvezo, ki je nosi la do-
s le j n a j v e č j e v o j n o b reme . 

Naše b r igade na G o r j a n c i h , 
H r v a š k e m , J e l e n o v e m žlebu in 
P r i m s k o v e m so o fenz ivno n a p a -
da le in un ičeva le sovražn ika . 
S o v r a ž n i k a pa še n i smo uničil i , 
bo j m o r a m o n a d a l j e v a t i ! Iz na-
ših v r s t m o r a m o izgnati v t iho-
t a p l j e n e sovražn ike be logardis te , 
in tiste, ki ruš i jo ugled in disci-
pl ino! Od NOV in POS pr iča-
k u j e narod reš i tev svoje usode! 

P o v e l j e g lavnega š t aba ' 'ta 
podp isa la k o m a n d a n t Jvan M a -
ček in politični k o m i s a r Boris 
Kra ighe r , nas lovi la pa sta ga na 
pa r t i zane , pa r t i zanke , borce, ko-
m a n d i r j e , k o m a n d a n t e in pol i t -
k o m i s a r j e . 

V zače tku j u n i j a 1943 je p r i - j 
spelo v š t ab IV. o p e r a t i v n e conei 
vo jno poročilo K a m n i š k o - z a s a v -
skega odreda , o m a j s k e m spopa-
du b a t a l j o n a z 250 Nemci . V spo-; 
padu je sovražnik zgubil 29 vo-
j akov . Iz d rug ih vo jn ih poročil 
je r azbra l T o m a ž vel iko ak t iv -
nost r azn ih pa r t i zansk ih enot v 
mesecu m a j u . B r i g a d a M a t i j a 
Gubca . P r imorsko-gor i šk i odr6>d. 
b r igada I v a n a C a n k a r j a . XIII . bri 
s a d a , brig. L j u b a S e r c e r j a , J u ž -

nop r imorsk i od red in Tomšičeva 
b r igada so n a p a d a l e sovražne 
pos to janke , ruš i le komun ikac i i e . 
zap len i le ve l iko orožja , m u n i c i -
je, s a n i t e t n i h po t rebšč in ! V spo-
pad ih je o k u p a t o r zgubil 413 svo-
j ih v o j a k o v . Uspehe enot NOV 
in P O S izven š t a j e r sk ih m e j a je 
znal T o m a ž izkorist i t i za ood / i -
g a n j e p o g u m a v eno tah na Š t a -
j e r skem, ki so de lova le v težav-
nejš ih okol išč inah, zaradi vel i -
kega t e r o r j a 

O k u p a t o r je po padcu P o h o r -
skega b a t a l j o n a do m a r c a 1943 
p r eneha l s s t r e l j a n j e m talcev, 
t e d a j je spet uporab i l to s t r a h o t -
no zločinsko orožje , d a bi uduši l 
novo ras t osvobodi lnega g iban ja 
na Š t a j e r s k e m . S t a b IV. ope ra -
t ivne cone je m a r c a izdal zelo 
kor i s tno naredbo , v ka te r i je 
p repoveda l s s m r t n o k a z n i j o ho jo 
civi l is tov po gozdovih. Z n j o je 
pr izadel ovaduhe , ki so oprezo-
vali za par t izan i . 

V glavni štab NOV 
Slovenije 

Pover i ln ica CK KPS. nap i sana 
na položaju d n e 24. j un i j a 1943. 
n a m razkr iva , da je CK K P S po-
oblast i l Dušana K v e d r a - T o m a / a 
Po l j anca . k a n d i d a t a CK KPS. 
n a j izvede v imenu C K K P S po-
t r e b n e pol i t ične in o rgan izac i j -
ske u k r e p e na P r i m o r s k e m . Vse 
p a r t i j s k e o rgan izac i j e na t e r enu 
in v vojski m u m o r a j o nud i t i po-
moč. 

Na a k t u je podp i san s e k r e t a r 
CK K P S F r a n c Leskošek . 

T o m a ž se j e od Š t a j e r s k e k o t 
v o j a k za s t a l n o poslovil . V. R-

(Dal je p r i h o d n j i č ) 
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Vdnenka Mcjšperk ob 
30. obletnici obstoja 

Sadaljevanje s 3. strani) 
no napredovala. Mislim, da je to 
iskrena želja celotnega kolekti-
va in tudi daljnje ter bližnje oko-
lice.« 

PET NAGRAJENIH 
JUBILANTOV 

Svoj nagovor je končal z be-
sedcitiii o pomenu samoupravlja-
nja in čestiftkami kolektivu ter 
bivšim, sedaj upokojenim delav-
cem in delavkam, potem pa je 
rrizdelil diplome 30 let zaposle-
nim v tovarni Alojzu Vutku, Bla-
žu VIKU, Mariji Sentak, Ado^lfu 

I RolMrju i'n Mariji Puh. Razdelil 
j jim je tudi bpominske nagrade m 
' je vsakemu posebej iskreno če-

sfciital, kolektiv pa je vsem dolgo 
plos^kal z željo, da bi vsi doča-
kali še naslednje jubileje tovarne. 

Tokratni zbor in proslava 30-
leLnice je bila prav gobovo za 
vse člane kolektiva in za upoko-
jence ter goste pri jetno doživet-
je, s a j se je vse skupaj skladalo 
z namenom zbora pravilno oce-
niti težave in se pogumno podati 
naprej na delo ter na boj za 
uepehe in naprede^k tovarne, za 
njeno tradicijo in za možnosti 
dela in kruha tudi mlajšim ge-
neracijam. V. J. 




